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edüoriaL 

Només quatre mots tot plegat. Senziiiament aquesta edito
rial número 35 voldria ésser una mena de missatge que porta 
una data molt significativa per RUFACA.. 

D'enpá aleshores, tres anys dliistória de la nostra Comarca, 
cercant objectivitat i informació, s'han vist reftexats a les pla
nes de la publicació D'AMICS DE CERDANYA. 

Ha aconseguit RUFACA el seu objectiu? 
Pensem que sí. Caldria afegir que si no ha omplert els desit-

jos mes ampies, a l'abast de tothom resta la solució. La porta 
es oberta. No ha tallat l'entrada a les inquietuts de tots. Si es 
pot millorar, l'esforp val la pena. Apropeu-vos i sentireu el re-
mor de RUFACA. 

BONES PESTES I MILLOR ANY 81 
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Como es costumbre de cada año, la Asamblea de la 
Cerdanya ha organizado un nuevo Curso de Socorrismo, 
cuya parte técnica ha sido desarrollada en esta ocasión 
por el Ayudante Técnico Sanitario, Sr. Joaquim Giralt i 
Riba, quien ha sabido mantener el interés constante de 
los 41 alumnos inscritos, por la amenidad y eficacia con 
que ha actuado en todas sus intervenciones a lo largo del 
curso, 

Las actividades se han desarrollado con base a los te
mas previstos para estos casos, dando preferente aten
ción a lo que, de forma sencilla, debe tener en cuenta el 
socorrista ante cualquier accidentado. 

Asimismo y a cargo del Mosán Lloren9 UTGES, se ha 
desarrollado el tema espiritual del socorrista, en lo que 
se refiere a la importancia de la ayuda moral que repre
senta el dar, en su momento justo, la necesaria confian
za ai accidentado. 

También y como ya es costumbre, la Asamblea de la 
Cerdanya invitó a participar a sus colegas de la CROIX 
ROUGE FRANCAÍSE de la Cerdagny CAPCIR, quien 
con sus técnicas colaboraron en las prácticas desarrolla
das, conservando así las muy estrechas relaciones de 
amistad y colaboración existentes desde hace tiempo. 

Como variedad y gracias a la cesión de la Piscina del 
Polideportivo, se han desarrollado algunas técnicas para 
auxiliar a un accidentado con síntomas de asfixia por 
inmersión que, si bien el Curso no es de esta especiali
dad, complementa las actuaciones de los socorristas. 

Finalmente se dedicó una sesión a la temática de orga
nización de la Asamblea de la Cerdanya, exponiendo de 
forma detallada, la finalidad y modo de actuación de las 
secciones existentes en el seno de la Asamblea de CRUZ 
ROJA en la Cerdanya. 

A todos los alumnos APTOS se les otorgará el Titulo 
de la Institución y el de la Federación Nacional de Salva
mento y Socorrismo, documento de obligatoria tenencia 
para todos aquellos socorristas que deseen prestar su 
Servicio Militar en Sanidad a través de CRUZ ROJA. 

Puigcerdá, 6 de diciembre de 1980 

DISFRUTE DE LA NIEVE CON. . . 
^ 
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INFÓRMESE. . . 
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actúa fitat 

Ordre de! Dia: Posar-se d'acord per ¡ido-
bar el carrer Maior. Escrlt presenlal peí re-
gidur Josep Ester sobre la manera d'actuar 
del líatlle amb la comissió d'obres. 

Sobre les obres a fer en el carrer Major 
ei Secrelari explica que es podría fer una 
carta amb acús de rcbut per a tots els veins 
tlxaiit la quaiitiíai a pagar per cadascún. 
Fer-luí publicar al B.O.. lomar a mirar els 
melrei linials de rabana i el volum perqué 
no pugui inipLignar-ho ningú i aprovar-bu 
en un acord municipal. Hs una cosa molí 
ben feta, fer-ho saber a tothoni el qui esta 
afectat per aqüestes obres pero també esta
ría hé que tolhom tingues la llisla del que 
paguem tots els veins perqué despres no lii 
hagin malsentesos. 

També s'acorda que si entre lant hi lla
gues una puja deis pressupostos es tindria 
que pujar la quanlitat a pagar. Eis va dir de 
fer Lin informe per un arquitecte a fi de po
der demanar una subvenció a la Diputació i 
íinalment que si algún veí no té els céntims 
pugui pagar a placos. 

Es passá al segon punt de l'ordrc del dia: 
escrit presentat peí regidor Josep Ester i si

no vam enteiidre nialament amb el recol<;a-
ment de tots els regidors que formen la co
missió d'obres que son Pere Bertrán. Fran
cisco Fabra, i Francisco Comenges. L'es-
mentat escrit anava en contra de la manera 
que ("alcalde porta les coses en materia 
d'obres. La comissió diu que demana la bai-
xa si el Sr. líatlle no rectifica la manera de 
portar a terme les gestions. 

Aquí hi va Iraver picabaralles quan el re
gidor Ester diu a Palcalde que va anar a pa
rar una obra que no arrivava a la mida que 
exiges la llej del sol, i a mes parla en nom 
de la corporació i digué que a ell ¡a li anava 
bé, pero que es veia obliga! pels altres regi
dors cosa que no és veritat. Després surt 
una altra acusació contra el Secretari que 
havja dit que PHster tenia dues cares. El 
Secretari no contesta. Torna a insistir el 
tnaleix regidor diguen que les comissions 
d"aques1 ajuntámenl les porta totes Falcal-
de i el secretari i que no tenia que fer parar 
una obra que no arrivava a la mida, 

Francesc Comenges també replica que 
ningú te que anar a irobar a l'alcalde a casa 
seva i si algú lii va que els lii digui que tal 

dia a tal hora Testaran esperaní a Tajunta-
ment, que al principi tenien una reunió ca
da setniana i ara cada quan poden. L'alcal
de diu que ell hi va casi cada dia a Tajunta-
nient, i la replica es que d'aquí bé que hi va 
tüt sol. 

En Pere Bertrán diu que son tots quatre, 
els d'obres, qui teñen que resoldre els pro-
blemes i no ell tot sol i després aprovar-ho 
en un acord municipal. 

Es queda que d'ara endavant es fará així. 
Esperem que es compleixi. S'ha acavat Eor-
dre del dia pero continúen i els que estem 
en el pie pensem que aixó es precs i pregun
tes, dones parlant del transport escolar i de 
teñir una reunió el dilluns amb els alcaldes 
deis pobles afectats. 

L'acalde diu que ell no vol teñir que 
reunir-se amb trenta persones. T tot de cop 
amb una mirada niolt significativa es diri-
geix ais que estem presents en el pie i ens 
diu que l'ordre del dia s'jia acabat. I veien 
que no en fem gaire cas ho torna a repetir 
o sigui ens prega reiteradanient i molt ama-
blement, com sempre té per norma de fer 
ell, que sortim de l'ajuntament, perqué no 
deu interessar que ens enlereni del que allí 
es parla. 

Esperem que tornará a passar molt de 
temps sense cap pie pero que no tardem 
nou mesos com ha passat últimament. 

R.C.V.P, 

UNIÓ DE RADIOAFICIONATS ESPANYOLS 
Delegació a Cerdanya 

Passeig lOd'abr i l , s/n. 
Apartat 99. 
Tel. (972) 88 08 49 
PUlGCERDÁíGirona] 

UN RADIOAFICIONAT NO ES UN BOIG COM MOLTES 

VEGADES LA GENT POC INFORMADA ES SUPOSA 

La Delegació d'U.R.H. a Cerdanya, pas 
a pas va constituint-se en una entitat amb 
cap i ulls per agrupar a tots els aficionats 
al mon de la radioafició. En aquesta pagi
na d'avui, ens plau donar compte de que 
mercés a l'ajut que hem rebut de TAjunta-
ment de Puigcerda al deixar-nos una sala al 
segon pis de l'edifici de Pantic cuartel i 
amb el treball i esfor^ de tols els membres 
de la Delegació, tenim ara un local a on ens 
podem reunir i alia montar els equips ne-
cessaris per poder donar les classes practi

ques i teóriques a tots els interessats en 
treure Pindicatiu oficial i així poder montar 
en el seu domicili o cotxe una petita emis-
sora de radio, una vegada superat el corres-
ponent examen, sense teñir cap mena de 
problema amb les autoritats, dones una ve
gada en poder de Pindicatiu oficial está 
legalnient reconegut per la llei a teñir la co-
rresponent emissora, I ja que parlem deis 
examens podem informar que una darrera 
disposició del Ministeri de Transporls i Co-
municacions els ha simplificat forija, fent 

optaíiu Paprenentatge de la transmissió i 
recepció en la modalitat de grafía o morse. 
En el principi de Pesmentada ordre del 12 
de novembre passat, entre d'altres coses es 
diu: sembla oportú recoUir el desig de 
molts radioaficionats a comentar la prácti
ca de la seva afició, nonrés en les bandes de 
VHF i superiors, motiu peí qual no es creu 
adient que tinguin que comprar i usar 
equips que treballin en d'altres bandes --les 
de HE - durant un temps determinat i, fi-
nalment davant les limitades possibdiíats 
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actualitat 
de comunicació en les baiides do VHl^ i su-
periors. que generalniem no les í'a possibles 
per enllaíjos internacionals. es considera 
cunvenieiU que cls radioaficionats que vul-
guin trebaliar en aquesies bandcs üiiguin -
DIKECTAMHNT ¡a llicéncia restringida 
(clase B} anib la que puguin manipular les 
corresponents eslacions, Fins aquí' lo que 
diu l'esniem de disposíció. Queda ciar que 
des d'ara per obtindre les diferems classes 
de Ilicéncia. els interessats tindran que de
mostrar els cotieixenients suficients d'elec-
iricilat i radioelectricitat per manipular una 
emissora; normativa referent a lesesmeuta-
des estacions, proba práctica de funciona-
ment d'una emissora i "opcionalment" pro-
ves sobre coneixement del codi Morse. si &s 
lé intenció de fer enllacos en grafía em-
pleant aquest codi. 

Tenim a disposició de qui ens ho deniani 
els qüestionaris de les inateries d'exameii 
per cada classe de Ilicéncia. 

Fent un resum direin que per Tobtenció 
de la classe C (principiant) es té que fer una 
prova teórico-práctica sobre algunes mate-

ríes coni son les corrents continúes i alter
nes, válvules, semiconduclors, reglamenta-
ció en materia d'emissores d'aficionats, 
codi de delelreig. precaucions per evitar 
accidents i priincrs auxilis. També una pro-
va práctica d'aiut d'una emissora. 

Per les cíasses B (rcstingrida) i !K (gene
ral), els coneixements que es demanen son 
naturalment superiors, pero de qualsevol 
manera no molt dih'cÜs. t s tractaja de dio
dos, triodos, circuits oscilants, propagado, 
antenes, ele. 

Tal com deieiii en el número del passat 
mes de RUFACA, lieni íel en aquesta Dele-
gació d 'U.R.t . una escola toialmcnt gra
tuita a on prepareiii aluiiiiies que vulguin 
preseniar-se a les convocatorios d'examen 
que cada 4 mesos convoca la Subdelegado 
Provincial de Comunicacionsque en e! nos-
tre cas correspon a Clirona. Hn aquests mo-
nient son 10 els alumnesque s'estan prepa-
rant per poder presenlar-se ais cxamens del 
proper mes de Febrer. A tots els Interessats 
en rebre informacíó es poden adreijar en 
aquesta Delegado, apartat postal niimero 

99 de Puigcerdá o be en el doniicili social 
2oii. pis de l'edifici de Pantic quartel en els 
dies i hores que mes abaix indiquem. 

També amb satisfácelo comuniquem 
Péxit assolit per els nosties col.legues h,A3-
BFJ iJordi Divl) i BA3-UJF (Joan C^apdevi-
la), conseguint éxils remarcables com fo-
ren: diploma i primer classificat dins les 
comarques gironines en el 3er. Troíeu Pre-
sident de la GeneraÜtat, per en Jordi Divi. 
tin el concurs Trofcu Ibero-americano 
s'emportaren diplomes els nostres col.le
gues Joan Capdevila i Jordi Divi. 

Al posar punt i final al nostre cnnieniari 
d"aqiiest mes desitjem a lols els lectors de 
RUFACA un molt felii; any 1981 i molts 
73 per a tots. 

J.M.T. 

HORARIS: 
Trobades; de dimarts a dissabtes de 7 a ') 
del vespre. 
Fscüia; dimarts i divendres de 8 a lü del 
vespre. 
Reunió mensual: últim dissable de mes a 
ics 10 de la nit. 

La fira de bes t ia r a Puigcerdá . fins 
ara s 'havia fet cada any , pe ro passava 
a m b m e s p e n a q u e glor ia . E n g u a n y , 
grácies a u n e s pe r sones m e s o m e n y s 
d i r e c t a m e n t r e l ac ionades a m b el m o n 
del r a m a d e r i c o n e i x e d o r s de la im
p o r t a n c i a que té a C e r d a n y a el bes
tiar equ í . varen plante jar-se de l'er 
una fira c o n c u r s . 
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Cal dir que a la nos t r a c o m a r c a hi 
ha a p r o x i m a d a m e n t unes fiOO eugues 
pe r a cr iar (en t e rmes z o o t é n l c s : eu
gues de v e n t r e ) i t r e n t a cavalls a u t o -
r i rzats . I es d isposa t a m b é deis ser\'e¡s 
de 12 s e m e n t á i s del q u a r t d ipós i t de 
l 'Hosp i ta le t del L lob rega t ; es a dir , 
els q u e c o r r e n t m e n t c o n e i x e m c o m a 
cavalls de l ' exerc i t . 

Relació de les pa radas pa r t i cu la r s i 
oficiáis, to ta l de la C e r d a n y a : Part i
culars : n t ímero de p a r a d e s 3 0 , n ú n i e -
ro de sementá i s 3Ü, n ú m e r o d ' eugues 
c o b e r t e s 160. Oficiáis ( exe rc i t ) : nú
m e r o de pa rades 9 . n ú m e r o de se
m e n t á i s 12, nt-'miero d ' eugues cober 
tes , 2 ! 2 . 

Els o r g a n i t z a d o r s iniciáis es m o u e n 



actualitat 
i aconseguiran reunir unes quantes 
entitats que el patrocinaran: 
AJUNTAMHNT Di: FUKICERD'A 
LACAIXA 
CAIXA PROVINCIAL D\í CilRONA 
CAIXA RURAL 
COÜPLRATIVA ACiROPEC HARÍA 
DE LACERDANYA 
CÁMARA AGRARIA 
CAM'\RA AGRARIA PROVINCIAL 
SERVEl D'EXTENSIO AGRÁRLA 

Mitjani^anl el Ser\'ei d'Extensió 
Agraria, es dona a coneixer ais rama-
ders les hases del concurs. A la Tira 
s'lii aplegueren 348 caps de bestiar. 
1-1 concurs hi van parricipar 2 1 1 caps 
que pertanyien ais 2^> raniaders parli-
cipants, 
N. Noni del ramader Núm. caps 

77 Josep Gasch Meya K 
35 Erancesc lialart Tor 4 
34 Josep Manaut Gispert 
43 Joan Tor Gosa 
74 
3S 
:.6 
37 
41 
42 
25 
75 
79 
56 
24 
3íi 
78 
44 
23 
45 
80 
33 
40 
31 

100 
32 

101 
102 
99 

Joan Tor Gosa 
Amadeu Comanges 
Amadeu Comanges 
-losep Martell 
líonaventura Manaul 
Andreu Gausch (Traveseres) 
Josep Artiso 
Josep Pons (Monlella) 
Antoni Pich iMonteíla) 
Ramón Casanovas 
Josep Formenti 
Lluis Meya 
Josep Ginesta 
Maria Rosell 
lionavenlura Llombart 
Francesc Pascual 
Doménec Bertrán 
Leonard Bonet 
Josep Llaudó (Prullans) 
Bombardo iLlivia) 
Francesc Ribol 
Albert Font 
Pere Dosta 
Agusti Roca 
Francesc Gasto 

23 
12 
4 
3 

~l 

12 
1 
3 
9 
7 
7 
7 
5 
7 
5 

10 
4 
3 
1 
y 

15 
4 
6 

24 

Membres del jurat en foren: 
Sr. Marcellan en represenfació del 
col.legi de veterinaris de Girona. 
Sr. Torres, Jefatura de prodúcelo 
animal (Barcelona). 
Sr. Viñas, veterinari. 
Comandante Mayor del cuarto de

pósito de sementales de rKospitalet 
del Llobregat. 
Teniente Coronel del cuarto depó
sito de Sementales de THospitaíet 
del Llobregat. 
Teniente Coronel de Cria Caballar 
de Girona y Barcelona. 
Sr. Amils, secretari del jurat. 

Aconseeuirian preniis: 
MILLOR LOT DF POLTRFS FL-
MLLLES FINS A TRENTA MESOS 
1er. número 37. Josep Martell de la 
pleca vella. 
2on. número 100. Francesc Ribot de 
la torre d'Estoll. 
3er. número 74. Joan Tor cal Carió 
d'Age. 
MILLOR LOT D'EUGUE.S AMB 
POLLl 
ler. número 25. Josep .Arlisó. del 
mas P6 del pont de Llivia. 
2on. número SO. Doménec Bertrán. 
Cal Pau de Prals. 
3er. número 38. Amadeu Comenges. 
de la Torre de Gelabert. 
MILLOR POLTRE MASCLH FINS 
A TRENTA MESOS 
ler. número 32, Albert Foní, de 
Bellver. 
2on. número 78. Josep Ginesta. 
d'Age, 
3er. número 79. Antoni Pich. de 
Montella (Lleida). 
MILLOR CAVALL SEMENTAL 
ler. número 79. Antoni Pich. de 
Montella (Lleida). 
2on. número 44. Maria Rosell, del 
pont de Sant Martí. 
3er. número 32. Albert Font. de 
Bellver. 

Els trofeus foren: 
Quatre medalles de plata i quatre 

plaques commemoratives donades 
per LA CAIXA. Copes donades per: 
GFNERALITAT; DIPUTACIO PRO
VINCIAL; DELEG.^CIO MINISTE
RIAL D'AGRICULTURA DE GIRO
NA; JEFATURA DE PRODUCCIO 
.\NIMAL DE GIRONA; COL.LEGI 
DE VETERINARIS DE GIRONA; 
CAPITA GENERAL DE CATALU
NYA; COOPERATIVA. SERVEl 
D'EXTENSIO .AGRARIA (.S.E.A.). 
LECHE EL CASTILLO. .AJUNT.A-
MENT DE PUIGCERDA: CÁMARA 
SINDICAL AGRARIA; HOTEL LLÍ-

lu'mi. 35 - tiesi;nibrc;RL'! ACA-'7 
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actualitat 

VIA: DOSTAi CENTRlSTliS DE 
CATALUNYA ICC/UCD). 

Entregaren els trofeus ais assis-
tents a l'acte: 

Per la Generalitat: Conseller 
LfagricLiltura. ramaderia i pesca. Sr. 
Caro!, acompanyat de la seva esposa. 
Cap de Sen-eis: Sr. Tórrenlo i esposa. 

BATLLE de Puigcerdá i esposa. 
Sr, Uhach. representan! de la Direc-
ció General de La Caixa. 
Sr. Samara, director de La Caixa de 
Puigcerdá. 
President de la Cooperativa Agrope
cuaria. 
Sr. Francesc Turiera, representanc de 
la Cámara Agraria, 
Capitá de la Guardia Civil i esposa, 
Sr. Soldevila. jefe de prodúcelo ani
mal de Girona. 
Sr. Torres, jefe de producció animal 
de Barcelona. 
Sr. Valldosera, delegat d'agricultura 
de Girona. 
Sr. Pérez, jutge de primera instancia. 
Sr. Arajol Farras, veterinari repre-
sentant del consell d'agricultura de 

les Valls d'Andona. 
Sr. Planesdenumt. parlanientari de 
Centrislesde Catalunya lCC,''LICDí. 

Resta només lestimoniar TaLira'i-

ment al quart dipósit de sementáis 
de THospitalet del Llobregat que col-
lahoraren fora de concurs portant 
cinc sementáis. 

.' ^ . . „ iV 

%. o / LLET D'ALTA WIUNTANYA 
ESTERIUTZnon 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGUES DE 
LA CERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 

CERDANYA - PUIGCEKDA 
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SOBRE LAREVISIÚ 

DELPLA 

D'ORDENACIÚ 

DEPUIGCERDÁ 

En el pie de! día 18 del mes de no-
vembre es va aprovar la revisió del 
pía general d'ordenació del municipi 
de Puigcerdá de l'any 1964. La vota
do va ésser de la següent manera: 

Vots afirmatius: 8 
Vots en contra: 3 
Abstencions; 1 
RUFACA ha cregut interessant te

ñir una xerrada amb els components 
de la comissió d'urbanisme i amb els 
consellers que van votar en contra o 
es van abslenir. Es va convocar per 
un cantó ais Srs. J. Salinas, J. Peilx, 
F. Ravetllat, i F. Turiera (comissió 
d'urbanisme) i per un altre al Sr. Pé
rez de Rozas, Sr. Bosom, Sr. Peñarro-
ja i no varen poder localitzar a la Sra. 
Teresa Julia que també va votar en 
contra. 

Per part de la comissió no es va 
presentar el Sr. F. Turiera i el Sr. Pé
rez de Rozas tampoc va acudir a 
l'entrevista amb els consellers que 
s'oposaven al pía. 

La xerrada amb la comissió va 
anar de la següent manera: 

RUFACA: Quines son les linies 
mestres d'aquest pía? 

J. Peitx: Abans de tot cal precisar 
la situació en que ens trobem en el 
moment d'enfocar el Pía, perqué 
aixó condiciona totalment la postra 
tasca. D'entrada entrem a l'ajunta-
ment i ens trobem amb un pía apro-
vaD inicialment amb unes certes con-
dicions. Nosaltres agafem aquest pía, 
ens ho estudiem i intentem minorar
lo, dins de lo que es pogui en unes 
bases molt concretes en el treball 
quotidiá ens donem compte d'una 

serie ele deficiéncies d'aquest p!a i 
l'anem polint, Nosaltres ens troba-
bem amb aquesta revisió del pía feta 
pero encara teniem temps d'intro-
du'ir modificacions. Una de les bases 
per introdu'ir modificacions era 
aquesta tasca diaria i un altre eren les 
conversacions que vam teñir amb el 
cap de la Generalitat a Cirona. Sr. 
Joaquim Espanyol. i altres coses que 
haviem vist nosaltres pe! nostre 
compte. Sobre tot del Sr. Espanyol 
cal destacar un intenl de reduir la 
possibilitat d'edificar en plan bestia, 
de limitar e! temps d'actuació 
d'aquest pía fins al pía comarcal, Les 
modificacions que vam introduírvan 
ésser tan importants i substanciáis 
que es tenia que tornar a exposar al 
públic i de resultes d'aquesta segona 
exposició pot ser va ser quan van sor-
gir els problemes perqué en aquesta 
exposició s'havien hagut de grafiar 
les cessions i aixo va provocar el 
munt d'alegacions que varem teñir. 

Rufaca: Podeu explicar una mica 
tot aixó de com han quedat en el pía 
les zones de servéis, les zonas verdes, 
etc. . .? 

Josep Peitx: En gran linies un pía 
te varios apartats. Per un cantó la 
xarxa viária que es precisament les 
comunicacions dins el terme munici
pal i aquí no ha hagut cap problema. 
Les modificacions que s'han intro-
du'it son mínimes. Per altre cantó hi 
ha la qüestió d'equipamenís en gene
ral que ho vam marcar i afegir: l'hos-
pita!, l'institut en terreny no de cesió 
obligatoria sino expropiabie. Després 
un pía d'aquest tipus contempla dife-
rents sois i es aquí a on al calificar un 
sol d'una determinada manera es on 
s'hi juguen els interessos i a on co-
mencen les dificultats. A grans trets 
h¡ ha el que es diu sol no urbanitza-
ble o sigui el sol agrícola i per una al-
tra banda el sol urbanitzable que pot 
ésser no programat o programat. La 
diferencia está en que el no progra
mat només es pot utilitzar quan 
s'obre un concurs, és a dir quan falta 
terreny per edificar. El programat es 
el que s'en diu plans parcials i en el 
pía s'han respectat el que ja estaven 
en marxa i els que estaven en vies de 

fer-se i s'ha reduit tot lo altre. Per 
una altra banda hi ha el so! urbá^ s'ha 
quaíificat el centre vila que com ja 
está consolidat no ha hagut cap pro
blema pero hi han unes zones vol-
tants al centre on s'han quaíificat les 
unitats d'actuació que han portat els 
conflictes. Havia dues possibilitats 
fer unitats d'actuació o polígons. La 
diferencia está en l'extensió del terre
ny. Un polígon es molt mes gran i la 
gestió molt mes difícil degut a que 
els terrenys son molt petits i están 
molt escalonats i va semblar molt mi-
Uor les unitats d'actuació amb unes 
cessions de! 10 per 100 a repartir 
entre cada membre de la unitat. 

Sr. Ravetllat: Ens hem hagut 
d'oposar una mica al criteri d'urba
nisme que era fer polígons grans. Es-
perem que ens ho aprobin d'aquesta 
manera perqué pensó que és molt 
mes efica^. 

Rufaca: les cessions son gratuites? 
Sr. Josep Peitx: Gratuites i obliga-

tóries i a mes a mes l'han d'urbanit-
zar, ajardinar i Than de deixar com-
pletament fet. 

Rufaca: tothom sap el terreny que 
ha de cedir? Es Lajuntament qui diu 
si aquí hi va una pla9a, allá un jardí, 
etc.? 

Sr. Ravetllat: Si, pero aixó pot 
rectificar-se si convé. El que no es 
pot rectificar es el tant per cent de 
cessió. O sigui es negociable la situa
ció, no és negociable el tant per cent. 

Rufaca: Com es fan aqüestes ces
sions? 

Sr. Peitx: Donat que aqüestes uni
tats afecten a varios propietaris no es 
pot perjudicar a un de sol per tant es 
fa un projecte de reparcelado de ma
nera que tothom lingui que cedir un 
10 per 100, d'aquesta forma evitem 
el teñir un 10 per 100 aquí i un altre 
allá. 

Rufaca: qui ha fet aquest pía? 
Sr. Peitx: La Historia d'aquest pía 

ve donada sobre una serie d'intents 
de fer un pía comarcal. Pero com 
aixó porta molt de temps i no tirava 
endavant l'ajuntament que hi havia 
en aquell moment va decidir fer 
aquest pía. Ho va encarregar a un 
equip técnic que el redactes. E! que 
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nosalíres Kem tet en aquest aJLinUi-
inent i sobre tot la comissíó d'urbü-
nisme ;imb eís técnics ha sigut Linaat 
introduint modificacions. 

Sr. Ravetllüt; Hi han hagut també 
algunes modificacions que han vingut 
degudes a les aiegacions. La Teína ha 
siguí Uarguíssíma. pero punts conflie-
cius no hü hagul massa. les aiegacions 
han sigut moltes pero una mica. . . 

Sr. Peitx: . . , una mica Tetes peí 
mateix patró. 

Sr. Ravetlial: Mes que aiegacions 
contra el pía eren aiegacions contra 
la l!ei del sol. . . 

Sr. Peitx: . . . i a vegades pensó 
que contra ta comlssió. ' 

Rufaca: Els informes de la Genera-
litat son favorables'.' 

Sr. Peitx: D'entrada cal dir que no 
hi ha pía perfecte. Els informes que 
ha fet la Generalitaí a través del cap 
de servéis es que en linies generales 
era corréete. S'havjen d'introduir 
modificacions d'algún tipus. 

Rufaca: es diu que el pía ha estat 
poc temps a informació pública. 

Sr. Peitx: Quan vam entrar a 
l'ajuntament s'acavava llavors la in
formació la vam perllongar i hem es
tat un any treballant o sigui que la 
informació segui endavant. Es va 
treure per intentar una aprovació 
provisional i com no va sortir dcgut a 
unes modificacions hastant substan
ciáis es va tornar a posar a informa
ció pública un altre mes. Es va tornar 
a portar a aprovació provisional no es 
va aconseguir i mentre tant hem estal 
aquí cada dilluns i la gent que ha vin-
gut a exposar alguna cosa se l'ha re-
but. Per tant pensó que la Informació 
pública ha sigut mes que suficient, 
no s'ens pol acusar d'aixó. Desprésa 
nivell d'ajuntament han hagut dos o 
tres mesos amb dues o tres reunions 
setmanals explicant les coses. 

Rufaca: Quin es el nivell d'acepta-
ció del pía entre la gent? 

Sr. Peitx: El problema d'aquest 
pía es que només s'ha mogut la gent 
que s'ha senlit afectada. 

Sr. Ravetliat: . . . 1 no tots. Jo opi
no que si anessim a analitzar la po
blación els propietaris, i les aiegacions 
cree que aqüestes no han sigut niolt 
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nombroses. Han hagut 44 aiegacions 
que si treguem les que no afecten a! 
pía sino a la llei del sol Ja queden 
molt reduides. D'aquestes aiegacions 
no ha hagut cap de gent no afectada 
que volgués corretgir el pía o donar 
idees. Mirat d'aquesta manera jo diria 
que la gent Tacepta hé. 

Rufaca; S'ha canviat alguna cosa 
de les cessions? 

Sr. Peitx: Si, una s'ha canviat per
qué era molt raonable dones la cessió 
marcada era excessiva en relació al 
terme mig de les cessions. 

Rufaca: Quins son els principáis 
perjudicats i beneficiats d'aquest pía? 

Sr. Peitx: .A.ixó depen de la idea 
que es tingui d'aprofitament deis ter-
ritoris. Ha hagut un intent de reduir 
proporcionalment a tol el municipi 
el volum edificable, i llavors en 
aquest sentit ha sortit perjudicat tot-
hom. Pero com a poblé també han 
sortit beneficiats perqué quantes mes 
vivendes hi ha també hi ha mes pro-
blemes d'infraestructura. 

Rufaca: I dins del consisten, quin 
ha estat el nivell d'acceptació? 

Sr, Peitx: A nivell de comissió 
hem anat sempre molt units i aixó 
ens ha donat torga. La resta de Ta-
juntament en principi tenien un des-
coneixement bastant gran, primer 
perqué el tema és complexe i per 
altre cantó tanipoc ha hagut massa 
interés. Ha hagut qui d'entrada ha 
posat la seva confianza en la comissió 
i altres que han fet el procés invers... 
Matitzar aixó és molt difícil. 

Rufaca: Qué hauria passat en cas 
de que no s'aprovés aquest pía? 

Sr. Peitx: A nivell de planejament 
s'hauria d'haver lomat automática-
ment al pía del 64. 

Rufaca: ... I la comissió? 
Sr. Peitx: Jo pense que la comissió 

hauria dit: ''Senyors, aquest proble
ma que el resolgui qui el vulgui resol-
dre"... i hauríem plegat. 

Sr. Ravetliat; Sí, sí. No fer voler 
fer valer la nostra perqué a la fi tre-
ballem per una cosa amb bona volun-
tat potser no ho hem sapigut fer bé 
pero era dins del programa politic de 
tots els partits que treballarien per 
aixó, i després si ens tirávem endarre-

ra. . . 
Sr, Peitx: El primer punt que vá-

rem acordar en aquesta comissió va 
ser fer un tractamenl igual per a tot-
hom. 

Sr, Ravetliat: Aquesta comissió ha 
fet una feína molt ingrata, I si fas ex-
eepeions se t'escapa el pía de les 
mans i está tot perdul. Perqué si ha-
géssim negociat amb uns quants se-
nyors que han protestat molt els tin-
dríem a favor pero no es poden fer 
excepcions i no les hem fet. 

Rufaca: Quin procés segueix ara el 
pía? 

Sr. Peitx: S'ha fet ara Taprovació 
provissional. ara s'envia a la Generali
taí que té que donar el seu veredicte, 
Si és possitiu el pía entra en vigor 
automáticament. Si diu que es teñen 
que introduir modificacions es fara. 
Llavors per la gent que no está d'a-
cord cap la possibilitat de presentar 
un recurs d'algada a la Ciencralitat 
i en cas de que la contestació sigui 
negativa poden anar a un escalafó 
mes amunt. 1 si teñen rao sobre un 
punt en concret s'els hi donará pero 
el pía segueix funcionant. En aquests 
moments Fajuntament ha acabar la 
seva feina i ara el que cal ter és com-
plir-la. 

Després de l'entrevista amb la co
missió várem anar a trobar ais regi-
dors que havien votat en contra. Vá
rem poder parlar amb els senyors 
Bosom i Peñarroja que es va abstenir. 
La conversa va anar aixi: 

Rufaca: Sr. Bosom perqué va vo
tar en contra d'aquest pía? 

Sr. Bosom: Jo vaig votar en contra 
perqué considero el procediment 
com totalment antidemocrátic i ab-
surd. Perqué el pía no em saíisfá, 
cree que té molts errors i el conside
ro desastrós. No s'ens ha demanat ni 
el parer ais regidors, ha estat una co
sa que hem heredat de l'altre ajunta-
ment i que la comissió i els arquitec-
tes ens han imposat i que nosaltres 
només podíem dir si o no. Per aixó 
no vaig estar d'acord i vaig procurar 
que no s'aprovés. 

Rufaca: El defecte és de procedi
ment o el pía en sí? 

Sr. Bosom: Les dues coses. Com a 
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procediment pensó que és jurídica-
ment impugnable. 

Rufaca: Creu vosté que es tenia 
que laaver fet? 

Sr. Bosom: Que els membres de 
Tajuntament diguessin quin pía vo-
üen. quina orientació se li liavia de 
donar i sobre aixó comein:ar a treba-
llar, Sense parar-se a mirar a veure 
aquest terreny de qui és. Hl que no 
pot ser és que el senyor Domenjó di-
gui que aquí va un hospital... S'ha 
anat anib una picardia i nosaltres no 
hcm tingut ni veu ni vot. 

Rufaca; Creu que és injust. o siguí, 
que favoreix a uns i perjudica a al-
(resV 

Sr. liosom: Jo cree que si. Aquí 
s'ha anat a protegir a uns quants 
grans propietaris i tots eis altres a 
passar peí raig. 

Rufaca: Sr. Peñarroja. perqué es 
va abstenir? 

Sr. Penarroja: Apart del que ha dit 
el Sr. Bosom jo pensó que el pía s'ha 
de fer primer sobre uns papers sin 
mirar a qui toca. Després els poh'gons 
son molt petits i de molts propietaris 
i les cessions serán molt petites. 

Rufaca: Es a dir. vosaltres estáveu 
d'acord en fer polígons niés grans. o 
sigui en fer polígons en lloc d'unitats 
d'actuació? 

Sr. Bosom: Es ciar, i llavors mirar 
d'unil'icar les cessions, mirar de fer 
un passeig o una plaga... pero fer tot 
de taquetes. de raconets a mes en 
una zona que és la mes freda de Puig-
cerdá. Les unitats d'actuació s'han 
dibuixal sobre el planell i ara quan 
sigui el moment d'anar sobre el ter
reny será quan haurá el '*cacao". 

Sr. Penarroja: També está alió de 
rexpropiació, Tajuntament tenia que 
pagar també el 10 per 100 pero en 
alguns casos valdría la pena que l'a-
juntament dones les directrius... Lla
vors tenien un gasto d'un 10 per 100 
pero en alguns casos pensó que valia 
la pena fer-ho millor. fer urbanisme 
veritable i no com ara que s'ha fet 
una especie d'arreglo. 

Rufaca: Quins cregueu que son els 
defectes principáis del pía? 

Sr. Bosom: En primer lloc l'elec-
ció deis terrenys que es tenien d'afec-

tar ha estat totalment arbitraria, ens 
riian imposada. En segon lloc les de-
liiriitacions d'aquests pob'gons és to
talment artificial i teórica. Després 
están els plans parcials que s'han fet 
únicament mirant els interessos deis 
promotors i np la planificació i els 
interessos de Puigcerdá. No es modi
fica res de la zona vial i Puigcerdá 
creix...! 

Rufaca: Quines al terna tives heu 
donat? 

Sr. Bosom: Si no ens han deixat 
donar cap alternativa! 

Rufaca: Vosaltres haurieu volgut 
fer un pía nou? 

Sr. Bosom: No fer un de nou. 
.Aquest mateix pía modificant certes 
parts podía ser váiid. No sé com ex-
phcar-ho. s'havia d'haver discutit 
mes: si els equipaments están bé 
situats o no, si calen o no i amb els 
carrers iguals. Pero aixó no s'ha dis
cutit, cada vegada que s'ha parlat 
s'escapen. Aquest pía no té directrius 
generáis, s'ha anat fent un dibuix al 
costat de Taltre mirant els interessos 
de cada propietari, de cada propieta-
ri que els interessa a ells. 

Rufaca: Quan diu '*ells" es refe-
reix a la comissió? 

Sr. Bosom: La comissió cree que 
s'ha trobat amb una cosa feta i pot-
ser no ha tingut la suficient visió per 

mirar de dominar-la. 
Rufaca: El problema mes gran per 

vosaltres son les cessions? 
Sr. Bosom: Bé en alguns casos si i 

en altres casos el problema es que hi 
han coses que s'han fet mal fetes i 
d'aqui a quatre anys es tomaren a re
visar i s'els tindrá que tornar a tocar 
i a llavors resulta que s'els grava ara i 
s'els tindrá de tornar a gravar. En 
canvi vaiia mes la pena graváis una 
mica mes ara pero fer una cosa ben 
feta que serveixi per sempre o al 
menys durant molts anys, 

Rufaca: Quins son els principáis 
beneficiáis o perjudicáis d'aquest 
pía? 

Sr. Bosom: Els principáis benefi
ciáis son els promotors deis plans 
parcials i els principáis perjudicats 
son els petits propietaris de Puigcer
dá, la gent que té una caseta, un hor-
tet, etc . , 

Rufaca: Per una altra banda veieu 
necessari Taprovació d'un pía? 

Sr. Penarroja: Si feia molti'ssima 
falta. 

Sr. Bosom: Ho veiem necessari i a 
mes a mes la llei ho imposa. O 
s'adapta el pía d'urbanisme a la llei 
o s'ha acabaí de donar Ilicéncies, Pe
ro un pía que responguials interessos 
de Puigcerdá i no ais interessos de 
quatre o cinc senyors. "̂  
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Rufaca: Vosnltres cregueu que el 

poblé suri beneficiat o perjudica! 
anib aqiiest pía? 

Sr. Bosoni: Jo cree que surt perjií-
dicat. 

Sr. Peñarroja: Una de les coses per 
les que em vaig abstentr va ser aixó. 
Jo cree que es podía fer millor i mes 
beneficios peí poblé. 

Rufaca: La informació pública ha 
siguí suficient? 

Sr. Bosom: Respecte deis grans 
propietaris si, respecte deis petits, 
no. 

Rufaca: Perqué? 
Sr. Bosom: Perqué ens van donar 

30 dies de plat; i quan es van enterar 
Ja Kavien passat uns dies, venien aquí 
depresa i corrent veien un munt de 
papers que no sabien el que deien i 
quan s'en van adonar la cosa ja s'aca-
vava. 

Rufaca: Vosaltres cregueu que 
dins la llei s'hagués pogul fer un pía 
totalment diferenf? 

Sr. Bosom: Si. si sens dubte. 
Sr. Peñarroja; Jo cree que s'hauria 

pogut fer bastant mes favorable. 

S'íuuiria d'haver informal a tota la 
gent representada pels consellers de 
Tajuntament. 

Sr. Bosom: . . . I íothom hauria 
d'haver tingut Ilibertal per discutir. 

Rufaca: No ha sigut així? 
Sr. Bosom: No perqué a les reu-

nions de treball que tenieni. . . bé i 
primer es va intentar que s'aprovés 
en bloc sense parlar res, Ilavors la co
sa no quajava i es quan es varen fer 
aqüestes reunions informatives amb 
tots els consellers i ens van anar dei-
.\ant coses pensant que després hi 
hauria,una discussió pero quan es van 
acavar aqüestes reunions no vam po
der üir res: un pie i al carrer. 

Sr. Peñarroja: El que va passar al 
pie es que no es va discutir res per
qué la gent eslava ja cansada. Es tin-
dria que haver discutit, i parlar mes 
sobre la taula i s'hi hagués fet falta 
ter un altre pie. 

Sr. Bosom: . . . Pero si dos Ü tres 
dies abans del pie ja tothom sabia 
que s'aprovava. . Ja havien trucat a la 
gent i sabien que en tenien prou. 

Rufaca: Aqüestes sessions infor

matives van canviar alguna cosa del 
pía? 

Sr. Bosom: Quantitativament qua-
tre tonteries i qualitativament res de 
res. 

Rufaca: Abans heu dil que la co-
mis.sió havia estat presionada? 

Sr. Bosom: S'han trobat pressio-
nats, manipulats. Hi han hagut argu-
ments demagógics: que sino s'aprova-
va el pía aixó seria la debacle, que no 
es construirla en fi un desastre total. 

Fins aquí tota la informació que 
hem recollit sobre la aprovació de la 
revisió del pía general d'ordenació de 
Puigcerdá. Com es pot veure les opi-
nions. dins rajuntament. son molt 
divergents. A nivell de carrer passa 
exactament el mateix. Nosaltres no 
voleni jutjar cap d'aquestes opinions 
únicament voleni donar Iota la infor
mació possible sobre els temes que 
afecten al poblé, 

Aqüestes pagines, están com sem-
pre obertes a qualsevol opinió o ré
plica. 

Rufaca 

ILLAR DE L'AVI? 

DEL PENSIONISTA? 

. . . I quan fa fred que fan els vells? On 
van? Si fa sol. encara poden seure al baiic 
de la piafa alió es reparat i s'hi está prou 
bé. pero i quan neva. . .? I ara a rhivem?,,. 
Si tinguessin un local per reunir-se...!! 

Ningú es preocupa de fer res per ells.... 
a d'altres pobles si que . . ,, aquí ningi'i fa 
res i així van les coses. Ai, . . si jo tingues 
temps. , .! Ja faria ja. . . pero perqué fer-
se mal veure per res. ¡Ejem, ejem! con per
dón del respetable: tíos os pasáis. Senyors 
es realment trist veure com es perden no 
sois a Puigcerdá sino per tota la riostra co-
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marca, tants personatges en tanta capaci-
tat organitzadora i creativa i amb un remar-
cat esperit crític. Des d'aquí els voldriem 
animar a surtir de l'anonimat dones cal 
gent per a fer moltes coses i si es queden 
a casa, seguirán organitzan la vida deis al-
tres, inveiitant histories inverosímils i mes-
quines i fent servir la cntica a tall de fal^. 

Bé, fins aquí hem intentat reproduir una 
mica les xerrameques del carrer a propósit 
del tema: Llar de l'avl? Hogar del pensio
nista?. 

Ens enterem que hi ha un grup de perso
nes que van anar a veure al hatlle per acón-
seguir un local. Volem informar sobre el 
cas i un cop localitzats els qui s'han cuidat 
els anem a veure. 

Els hi demanem que ens expliquin una 
mica com ha anat tot aixó: si fa temps que 
son un grup. problemes de local, etc. etc. 

L'un d'ells ens diu que fa poc qui hi és 
en el grup. no fa massa que s'ha jubilat.en 
definitiva, que és pensionista. .\quí és on 
ells es aclareixen el concepte. en realitat 
son pensionistes, dones aquí hi cahen els 
jubilats per alió deis 65 anys i les altres per
sones que per qüestió de malaltia ja no po
den treballar mes (a vegades amb írenta o 
quaranta anys). El que sino correspon sem-
pre es alió de vells, cal matitzar. A efectes 
reals caldria discutir, a partir de quan es 
considera el ser veil. Fot.ser a partir deis 

vuitanta? Dones .si tenim en compte alió 
de Tesperit. trobariem motts vells de menys 
de trenta anys. 

Un altre senyor segueix explicaut: 
"Nosotros, ya en el año 1977 empezamos 
a hacer algo, Por mediación del abogado 
Señor Bosom escribimos una carta a la se
guridad social de Gerona. Nos respondieron 
y ya con esos datos escribimos {bueno, el 
abogado) al anterior ayuntamiento pidien
do si había posibilidades de cedernos un lo
cal. Del ayuntamiento no recibimos nunca 
respuesta alguna, ni por escrito ni de pala
bra. (Parlem amb Padvocat Sr. Bosom i ens 
ho confirma: aquesta geni es va moure, pe
ro no varen rebre res de l'ajuntament), 

"De los que lo iniciamos alguno ha 
muerto. ,\hora somos más en el grupo, 
unos 40 o 50 que nos reunimos pero en 
realidad de personas jubiladas, bueno de 
pensionistas, somos en Puigcerdá unas tres
cientas. Tenemos toda la ilusión puesta en 
ello, y pensamos que realmente ahora 'X 
que vamos a tener un loca!". 

"Home, es que és una cosa queja hauria 
d'estar feta, Hem parlat amb el batlle i ens 
ha dit que ja s'en cuidaran; veurem si és 
veritat i la cosa no s'encalla. Ja veiem tam
bé que arreglar el quartel portará feina, i si 
ho volen fer bé s'hi hauran de mirar una 
mica, . . i no es pot fer tot en un dia". 

"Pues, ya nos hacemos cargo que las cq-
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sas nt> se pueden liacer de la noche a la ma
ñana. !o importante es que no lo dejen ol
vidado porque de verdad es muy necesa
rio en Puigcerdá un loca! para hacer un ho
gar del pensionista. Hay otros pueblos y no 
tan grandes como éste, y bien lo tienen". 

- Els demanem perqué en Peñarroja va 
atacar tan durament en el pie si elís hi ha-
vien pariat per a que refresquessin una mica 
rassumpte: 

"Si, nosotros hablamos con él pues le 
conocemos, y pensamos que cuantas más 
personas puedan hacer presión dentro del 
ayuntamiento mejor". 

"Si i també en Vidal s'en ha cuidat. Es 
veu que ja está conseguint coses per el local 
per exemple una cafetera exprés i alguna al-
tra cosa". 

. . . I segueixen explicant: 
"¿Qué por qué no vienen mujeres? Pues 

quizás porque al no tener un local no les 
gusta reunirse en la plaza, cuando hace 
buen tiempo, y en algiin café cuando el 
tiempo está malo. Pero seguro que vendrán 
cuando ya tengamos el local. .̂ Vlli habrá una 
sala para ellas; por si quieren hacer labores, 
coser o que sé yo. Pero también pueden es
tar en otras salas, si les gusta jugar al domi
nó, a las cartas, etc. . . o ver ¡a televisión.. . 
en fin eso ya se verá cuando esté todo en 
marcha"'. 

"Estatuts? No. en cara no tenlm. estem 
en contacte amb un advocat i tot s'anirá 
fent". 

"Si claro, si tendremos que organizar las 
cosas y que.haya un orden, y para eso hay 

que hacer los estatutos y poder estar reco
nocidos legalmente y cuando salgamos fue
ra podemos ir con el carnet. Donde hay 
un hogar del pensionista, puede entrar uno 
siempre que quiera teniendo el carnet". 

Bé. quedem amb aquests senyors que 
ens tornaren! a veure quan hi hagi quelcom 
mes per informar; la inauguració del loca!. 
-Ho celebrarem-. Posáis a fer, pariem 

amb e! batlle i ens diu que realment la cosa 
va molt en serio i es tira endavant. Que tot 
Tajuntament ho té molt ciar que és neces-
sari un local pels pensionistes. Es fará tan 
aviat i bé com es pogui. Ja han comen^at 
els treballs técnics per a fer-ne un informe, 
primer pas aquest. del camí a seguir de tota 
obra. 

RUFACA 

LA CASA DE LA VI LA 

UN MES RLE DE PLENS 

PLH 1: ANAVEN DE PLE PEL PLA 

S"obre la sessió i !a comissió d'urbanis-
me pa.ssa tot seguit a e.xplicar davanl els 
plánols cada un deis punts. Hi eren presents 
també els arquitecies M. Donienjó i A. Des-
valls cas de que sorgís algún dubte de (¡pus 
técnic, ells bo aclaririen. El pie .seguí el seu 
ritme: els de la comissió s'anaven explican!, 
amb intervencions deis altres regidors. Per 
el ptjblic resulta a vcgades difícil d'enrendre 
alguns termes c|ue uttlitzent els d'urbanis-
me, en canvi feia certa gracia de veure com 
els altres regidors estaven ben al tanto de 
tot. Está ciar, es veu que aquests d'urbanís-
me els hi lian folut unes sessions continúes 
de pallices informatives. . . que a la fort;:a 
tenen que saver de qué va. Aquí els únics 
perjudicáis som nosaltres, el pobre públic 
inocent i pacient!. . . ni ha que som maso-
quistes pero. 

Ja cap a mig pie alguns regidors varen 
enceíar el tema de si caldria potser aplai^ar-
ho uns dies perqué les persones mes direc-
tament afectades o interessades poguessin 
queixar-se: vaja, en termes técnics: fer 
noves eicccions per tal d"introduír-hi modi-
ficacions. La comissió va insistir en que 
aquesí pía ja havia estat molt mes del 
temps legal a informació pública. Es va pas-
sar pero a votació i la cosa va quedar així: 
volien que s'aplacés: Bosom, Fullana, Julia, 
Pérez de Rozas, Sapé. Es va abstindre Peña
rroja. Els altres que no s'aplacés. Total que 
no es va aplacar, llavors quedava només 
posar a votació l'aprovació provisional del 
pía. S¡, que s'aprovés: Peitx, Turiera, Vida!, 
Fullana, Salinas, Ravetllat, Sapé i l'alcalde. 

S'abstingué en Peñarroja, 

Que no s'aprovés: Hosom, Julia, l*erez 
de Rozas. 

En Tañes no bi era, si bé, per la carta 
que va llegir Palcalde al comení^ament del 
pie on aquest regidor s'excusa per la seva 
abséncia, es maniíestava pero a favor de 
l'aprovació del pía. Vots que totes nianeres 
no es válid. 

.•\ixí dones, va quedar aprovat provisio
nal el pía. No va ser ntassa llarg ni lampoc 
pesat, dones el públic mes nombres que de 
costum, evident. oi? va anar animant ais 
senyors del consistori amb el coro que co-
rresponia a cada actuació, 

EN PEÑARROJA ACORRALA 
L'ALCALDE 

E! pie ordinari de novembre va comen-
car practicanient a Thora anunciada, encara 
que només amb l'assisténcia del batlle i sis 
consellers. Al llarg de la sessió van ananl 
incorporant-s'bi la resta, a excepció d'en 
Francesc Ravetllat i na M. Teresa Julia. 

L'ordre del dia, mes aviat aburrit, va 
desgranar-se sense díficultats i s'aprová, 
per unanimitat deis presents, la renuncia 
al sou corresponent a les tasques munici-
pals deis propis regidors i que seria per cu
brir alguna partida amb déficit en el pres-
supost de í'ajuntament. L'alcalde es com
promete a fer un breu balaní;. un cálcul 
aproxiniat de la situació económica del 
consistori per aquest exercici de 1980 i pre-
sentar-lo al proper pie. 

S'acceptá. també per unanitnitat, la sol-
licitud de prorrogar l'operació de tresoreria 
efectuada en el curs d'aquesl any i per 
valor de 5 mUions. No cal ésser niassa espa

bila! per comprendre que no hi han possibi-
litats per tornar-Io enguany, i que cal pro
rrogar-lo. 

El tercer punt de l'ordre del dia corres-
ponia a l'informe de Talcaldia en relació a 
una serie de reunions i trovades que el bat
lle liavia realitzat amb el conseller de la Ge-
neralitat, Josep M, CulleU, per la qüestió 
de la problemática de comunicacions (re-
cordeu l'acte públic que va fer-se uns mes-
sos enrera); a Organyá, per a comentar a 
estudiar els problemes derivats de l'orde-
nació territorial (llei de muntanya, divisió 
territorial, descentraÜtzació d'lcona. . .); 
amb els representants d'INCASA (el hol-
ding de íes promotores deis tunéis de Toses 
i del Cadí) que han decidit comeni^ar per el 
del Cadí, í tc , 

Pero fcu en el moment que Palcalde in
forma sobre la demanda deis jubiláis 
d'aconseguir un local d'e.íplai, quan el regi
dor Peñarroja comenta la seva intervenció, 
i posant els punts damunt les iis, logra que 
í'ajuntament amb l'alcalde al davant es de
cidís d'un cop a afrontar realment el pro
blema: és a dir, obliga a no posposar, a no 
demorar-bo mes amb l'excusa de que s'lia-
via de "pensar seriosament". En Peñarroja 
digué que no calía pensar mes en lloc on 
ubicar-ho: el quartel era el suficientment 
apte com per tirar-bo endavant. I així es 
queda en que l'endemá í'ajuntament en 
pes bi anirla a veure'l. anirla a estudiar la 
qüestió Sí''bre el terreny. {En aquest mateix 
número de RUF.AC.A. veure un ireball mes 
extens sobre la qüestió). 

! aquí no acaba í'actuació del regidor 
Peñarroja. Eslava disposat a posar sobre la 
taula diverses qüestions i a fe de Deu que 
ho aconseguí. La mes important era en rela
ció a l'hospital, Acorrala l'alcalde I va lo
grar que la resta del consistori l'abandonés 
a la seva sort, que després d'uns tímids in-
tents d'apoiar l'alcalde per part deis conse
llers F. Turiera I J. Pérez de Rozas, el dei-
xessln sol. 1 ho feu demostrant que real
ment Pajuntanient té un control o bauria 
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de lenir sohre Phospital. un dret que Ü 
atüigan els estaluts. una ohligació que es 
desptend de la propia presidencia de la Jun
ta administrativa (presidencia que recau en 
l'alcalde). i que, en definitiva, no vo'l dir 
altra cosa que és el poblé qui ha de contro
lar Phospital. El regidor posa de nianifest 
el desconeixenienl que en té el consistori 
de la marxa. ja no sois económica, sino ad
ministrativa de l'hospital, deis projectes. de 
les obres ningii. quasi ningú, no en savia 
res. 

Un altre punt importan! en el quai tam
bé incidí en Peñarroja, fon el del secreíari. 
niillor dh. el de l'ex-secreiari Sr. Roca, .ar
gumenta el regidor que la presencia i la tas
ca de l'antic secretari no jtistificava un sou 
a totes llums desorbitat: que e¡ sea caráctej^ 
d'assessor tampoc el justificava. dones, se-
gons paraules del propi regidor, les seves 
geslions havien fet perdre diners a Tajunta-
nient, al no activar rápidamcnt una sub-
venció o un crédit amb unes condicions 
molí favorables peí niunicipi i per valor de 
dos niilions de pessetes. L'alcalde replica 
en el senlit de que la contractació d'aquesl 
senyor havia estat acordada per la perma-
nent. pero no havent fixat cap duració es 
podia replantcjar quan calgués i es parla 
que es posaria en discussió en el proper pie. 

1 aquest pie ordinari acaba amb la sol.li
citud del regidor Bosom de que a la prope-
ra SESsió plenária s'estudiés el tema de l'es-
corxador. 

PLE3: ESCOMBRARIES 

[ després diguem que els de Tajuntáment 
no foten res. Fixeu-vos: un altre pie. Ens 
mataran. Hs deuen volguer desfer d'aquests 
pobres aficionat de la prensa! O será que 
en el fons els agrada de trovar-se totsjunts 
per a xerrar. . .? 

Bé, anem al gra i en serio. 
Al concurs-subhasta s'hi presentaran 

cinc sol.licituds: Sr, .Antonio García Garri
do, Sr. André Planas (La Molina), Sres. Vic-
torio Lozano i Fidel Domenech conjunta-
ment, Sr. Agustt Muñoz, Sra. Anna Joaqui-
ma Soler, 

L'alcalde havia delegat a les comissions 
de governaciü i ser\'eis per a que lio treba-
llessin conjuntanient (total vuit persones) I 
el.Jaboressin un informe. Al comentar el 
pie, quatre d'ells es varen queixar de la res
ta deis responsables; s'havia quedat un dia 
a una hora, per a estudiar tots junts cada 
una de les sol.licituds i fer les correspo-
nents propostes. .Aquells qualre no s'hi van 
presentar, ni van excusar-se si tenien mo-
tiu, 

Tres de les sol.licituds presentades que
daren eliminades. Tuna per no reunir les 
condicions demanades, les altres dues per 
no üferir un servei miílor que Tactual, Els 
dos no elimináis quedaven condicionats a 
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l'aportació de sengles certiHcats: un de 
fajuntanient de Das i Tallre del propietari 
del terreny, conforme els quals autoritzes-
sin a ahorcar-hi les escombrarles. La llei 
marca un plac de deu dies per a fer ale-
gacions- abans d'obrir les pliques econo-
miques que determinaran l'adjudicació del 
concurs. 

Aquest va ser un pie rapidi'ssim, anaven 
per feina. com a excepció, el cas s'ho porta-
va, el regidor Fuilana, va informar sobre la 
sol.licitud de concessió d'una eniissora de 
radio comercial de freqüéncia modulada a 
Puigcerdá. Els projiicJtors demanaven que 
rajuntanienl testimonies el seu support i 
adhesió per a incorporar-ho a la documen-
tació que presentarien a ia Generalilat i re
forjar així la dimensió de caire local i co
marcal de la iniciativa. Els socis fundadors 
d'aquesta ernissora: Radio La C'ercanya S.\ 
son: Josep M. Teiginier, PUNT DIARJ, 
Marc Barberi, Josep Puigbó, Lluis Illas, Ber-
tomeu Espádale, Jaume Fina, tots ells pro-
fessionalmenl Iligat al miíjá radio. 

Aquí es va acabar el pie i com deiem 
abans va ser curt. Per una banda ja está hé, 
si aixo volgués dir que no perdren el temps 
i les coses es despatxen rápid. Pero la veri-
tal és que no és aquesta la impressió gene
ral deis pies. Sembla que es volgui estalviar 
feina. Ens explicarem: quan es té que tre-
ballar per qualsevol assumpte, si s'ha acon-
seguit que hi participessin tots els responsa
bles, en el inonient de portar-lio al pie (no-
saltres només podem parlar del que veiem. 
que ja está prou bé). . ., a la resta del con
sistori sembla (alto, diguem sembla!) que 
tan se I'hi en fot. Que si, que si. que ja els 
está bé, sense entrar massa en detalls. no 
fos cas que tinguessim que pensar massa 
per a treballar les coses a fons i en serio, 
Senyors tots- no recordeu que quan vo-
saltres nu estaveu en el consistori. potser 
mes d'una vegada haviau dit que els de 
Pajuntament no foten res. . . que sembla 
que hi vagin a passar Pesfona?. . . 

PRECSI PREGUNTES 

A LES COMISSIONS 
A la Comissió d'urbanisme i obres. 
Per sort, i que duri, es continua 

construint a la nostra vila, es fan ca
ses noves i s'en desfan moJtes de ve-
Ues. Ara bé: 

Pot aquesta comissió fer posar una 
red protectora (algún constructor ho 
fa) que protegeixi a la gent, ais ma-
teixos treballadors de qualsevol acci-
dent que es pot produ"ir al caure al
guna eina, o pedrés o ciment . . .? 

(foto número 1) 

Es pot fer algo, per evitar el munt 
de pols que es fa al enderrocar una 
casa vella, sigui amb toldos o regant 
rnés sovint ei carrer? 

( fo to número 2) 

.\ la Comissió d'obres i servéis. 
Hem vist amb sorpresa que encara 

quedan cignes al llac. voltats de geL 
No podrien treureTs i pusal-se ainb 
els altres a la piscina, abans de que 
geli mes i per evitar el que va passar 
l'any passal. 

(foto número 3) 

A la coinissió d'educació t cultura. 
Un altre any han arrivat les neus i 

els freds (i quin fred) i un any mes 
els nens de la Colonia Simón, el pont 
de Sant Martí, l'estació, Taduana, la 
baronía, han d'anar a col.legi a peu, 
han de fer quatre viatges al dia i per 
mals camins: pregunto: ler. ha fet la 
comissió gestions per a solucionar el 
transport escolar d'aquests nens al 
ministeri corresponent o a la Genera-
litat?. 2on. pot PaJuntameJit treure 
algo deT seu pressupost per solucio
nar aquest problema? 

Penseu que ara fa fred i hi lia neu 
pero hi ha altres dies a Tany que plou 
i els camins per arrivar al col.legi es-
tan molí abandonáis. 

•Aquesta vegada cree que podem 
feUcitar a la comissió d'obres i servéis 
perqué han anat depresa a netejar els 
carrers davant d'aquesta primera ne
vada. Desitjaria només que tinguesshi 
mes en compte els barris periferics. 
estació, llac. aduana, etc. . . i els seus 
camins. 

(fotos números 4 i 5) 
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NOTA DE; 
CEMTRISTES DE CATALUNYA (CC • UCD) 

El Sr. Turiera ha dimitit de l'Ajunta-
ment. La informació que ens ha arribac a 
nosaltresés que el Sr. Turiera deixa el par-
tit deis centristes de Catalunya (CC-UCD) 
i com a conseqüéncia plega del consistori. 

Davant aLxo RUFACA va intentar parlar 
amb Tesmentat regidor i ens va dir que de 
moment no creu oportú fer cap declaració. 
Per una altra banda várem parlar amb els 
Centr¡5tes i encara no saben qui será el sus
tituí del Sr. Turiera dins rajuntamcnt. 

Esperem poder oferir una informació 
mes completa en ei proper número. A con-
tinuacíó reproduTm una nota que ens ha 
enviat el partit CC-UCD. 

Centristes de Catalunya (CC-UCD), tras 
los cambios operados últimamente en el 
Ayuntamiento, han acordado, en su última 
Asamblea Local, fijar su postura, en cuanto 
a la pob'tica municipal de Puigcerdá. en los 
siguientes términos: 

1. Constatar que la gestión municipal 
ha alcanzado cotas preocupantes de inefica
cia, con el consiguiente perjuicio para nues
tra ciudadanía. 

2 . - Centristes de Catalunya (CC-UCD), 
como Partido PoKiico, no pueden seguir 
haciéndose corresponsables de tales defi-, 
ciencias notorias, 

3 . - Centristes de Catalunya (CC-UCD) 
liacen una llamada a las demás fuerzas po-
li'licas representadas en nuestro ayunta
miento y a los concejales que, a título de 
independientes, integran aqué), a fin de que 
se proceda a estudiar seriamente la proble
mática de nuestra Villa, así como solucio
nes alternativas a la misma. 

4 . - Caso de llegarse a un acuerdo sobre 
tal materia Centristes de Catalunya (CC-
UCD) proponen la firma de un documento, 
por parte de las fuerzas políticas que lo al
canzaren, en el cual se refleje un programa 
razonable de actuación a corto, medio y 
largo plazo por parte del Ayuntamiento de 
Puigcerdá. Posteriormente, se negociará el 
cartapacio municipal. 

5 . - Centristes de Catalunya (CC-UCD) 
manifiestan que, caso de no lograrse tal 
acuerdo o de ser el mismo ulteriormente in
cumplido en un plazo razonable, se consi
derarán desligados de cualquier participa
ción en el gobierno municipal. 

6 . - Centristes de Catalunya (CC-UCD) 
asume plenamente el compromiso de inten
sificar sus esfuerzos para la mejor resolu

ción de los problemas de nuestros conciu
dadanos a los que nunca renunciarán. 

LA ASAMBLEA LOCAL 
DE CENTRISTES DE CATALUNYA 

CONVOCATORIA 

IICONCURS 

DE FOTOGRAFÍA 

"AlVlíCS 

DE CERDANYA" 

BASES: 
1.- El concurs está obert a tothom, sen-

se h'mits d'edat, llevat deis professíonais. 
2.~ TEMES: Cerdanyai tema lliure. 
3 . - Les fotografíes presentades a con

curs han d'ésser inédites. 
4 . - Les fotografíes hauran d'ésser en 

blanc i negre, el tamany de les quals será de 
18 X 24, montades sobre cartolina blanca 
de 24 X 30. 

5 . - S'acompanyaran els origináis amb 
un sobre tancat, a fexterior del qual hi fi
gurará el LEMA i a l'interior el LEMA i el 
nom complet i l'adre^a del concursant. 

Els origináis portaran al dañera el LE
MA. 

6.- Les fotografíes s'hauran de tremetre 
al següents llocs: 

- al local d'AMlCS DE CERDANYA, 
personalment, tot els dimecres a partir de 
les 10 del vespre. 

- a Poficina del CIT (horari de l'oficina) 
- per correus a AMICS DE CERDA

NYA, passeig 10 d'abril. PUIGCERDÁ. 
7.-PREM1S: 
A.— Tema Cerdanya: 5.000 pessetes i 

un accésit. 
B.- Tema lliure: 5.000 pessetes i un ac

césit. 
8 . - El plaî  d'entrega d'originals finalit-

zará el 15 de mar? de 1981. 
9.~ El Jurat será donat a conéixer opor-

tunament. 
10,-- AMICS DE CERDANYA es reser

va els drets de publicació. 
11 . - AMICS DE CERDANYA es reser

va el dret d'alterar aqüestes bases, les quals 
serán acceptades per qualsevol concursant 
peí sol fet de participar-hi. 
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LA CIRCULACIO A PUIGCERDÁ: UN CAOS 
PLANOL D'ORDENACIÓ DE LA CIRCULACIO 
A PUIGCERDÁ PRESENTAT PEL REGIDOR 
GARLES CANES A L'AJUNTAMENT. 

\ • ' • " ' - - • . . 

:• / y , . 

Des de que tenim el nou ajuntament -fa 
gairebé dos anys- un de tants problemes 
—la circulació— segueix si fa o no fa com 
avans o pitjor,. . . potser per alió de que els 
mals van augmentant. . .! Ni els senyors 
Peres ho han pogut arreglar pobrets . . .! 
i penseu que n'hi ha molts. . . de senyors 
Peres. . .! Recordeu al senyor Pere el per-
sonatge que sortia a Rufaca fa lemps? 
aquell que savia totes les liéis. . . i sempre 
fotia la pota. . ., aquell que arreglava él 
poblé, pero de tasca en tasca. . ., aquell 
senyor Pere tan honrat (pobret el!) que no 
tenia pels a la llengua, pero que a Thora de 
fer quelconi de serios, qualsevol diu res. . . 
que després la clientela. . .!: pels senyors 
Peres hem pogut saber que corre peí poblé 
una ola d'improperis i "macaguns": que 
sino en saben que pleguin. . . que aquest 
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poblé no hi ha qui el goberni. . . que no val 
la pena d'amoinar-se perqué aquí ningú fa 
res ni es preocupa per res, que. , . a mi 
m'haurien de deixar una temporada a 
Tajuntament, i ja veuriau si ho arreglaría jo! 
. . . que no us amoineu (aixo va pels de 
RUFACA) que tota aquesta feina que us 
preneu no servirá de res; aquí tots son una 
colla de dropuls, que aquest poblé és com 
Kansas City. . , ja només falta anar amb les 
pistóles peí carrer. . . D'aquestes ens han 
dit la tira i sort que les paraules no son fets 
dones els senyors de Tajuntament es queda-
rien mes podats (queda ciar oi) que els ar-
bres a la primavera. Que els de l'ajuntament 
es fotin els "cepos" ais ous. . . que si posen 
"cepos" els hi fotren un ostia que es queda
ran astarracats per térra. . . Alto, quien avi
sa no es traidor. 

RUFACA ha volgut dones recollir les 
opinions d'aquelles persones que per la seva 
feina teñen una relació mes o menys direc
ta amb tot el que fa referencia ala circula
ció i ais seus problemes i sobretot dintre el 
poblé. Hem parlat dones amb: taxistes, 
transportistes, auto-escoles, urbanes, bom-
bers, Creu Roja, recoUidor d'escombraries, 
i també várem anar a parlar amb els de 
l'ajuntament: a veure que en penson ells 
d'aquest romanso queja fa prou que dura. 

Totes les persones preguntades coinci-
deixen mes o menys en les seves respostes, 
per tant les hem sintetitzat per evitar ex-
tendre'ns massa. El plánol que reproduim 
ha servit com a base per a treure suggeri-
ments. A les preguntes: 
LA CIRCULACIO A PUIGCERDÁ: SE-
NYALITZACIO; —^ 



Poca, malament, deficient, falla de "ce
da el paso", senyals no coordinades en Uocs 
concrets, no es respecta cap senyal. 
URBANESI SERENOS 

No hi [la autoritaí en quan a circulació 
ni de dia ni de nit, aqüestes noies no teñen 
apoio ni respald i no se les respecta. 
PROBLEMES D'APARCAMENT 

El case de Puigcerdá es petit. EIs aparca-
nients son limitáis. Cal trobar una solució 
per descongestionar en les époques d'aglo-
meració: estiu, Pasqua i Nadal. 
VELOCITAT DINTRE DEL POBLÉ 

Encara que en alguns llocs es limitada, 
poc i no es respecta. 
ZONES BLAVES 

Si, interessants, donen mes movimcnt ¡ 
permel tindre aparcar el cotxe un teinps 
per fer compres i després portar-lo a un 
altre lloc. 
ZONES DE DESCARREGAI REPARTO 

Si, com es fa en altres llocs i anib uns 
horaris. 
APARCAMENTS ALTERNS 

Si, en carrers ampies. 
"CEPOS-

SÍ, no. son trastos, el cotxe segueLx mal 
aparcat. 
GRÚA 

Si, millor que res, porta mes peles a Ta-
juntament. 
APARCAMENT PROHIBIT PERiODlCA-
MENTPERNETEJA 

Si, molt interessant, molt bona Idea, és 
molí necessarl, el poblé está molt brut. 

A\ denianar possibles solucions o alter-
natives ens diuen: 

En quant a circulació: caldria coordinar 
algunes senyals com per exemple el "ceda 
el paso" de l'lnstitut, docs el cotxe que pu
ja no te cap senyal que Pindiqui preferencia 
també a les cantonades carrer Espanya-Es
coles Pies", Espanya-José Antoiilo. Amb la 
curva de l'Hotel Montserrat. I Peiirredo de 

PAduana, qué passa?, és competencia de 
l'Ajuntament o d'Obres Publiques? Caldria 
posar també miralls, semáfors intermitents, 
les senyals millor penjades en alguns llocs. 

Sobre el problema de les urbanes tot-
bom té molt ciar que es teñen de sentir 
apoiades per l'Ajuntament. 

Serenos: Seria interessant que tinguessin 
un lloc on totbom sapigues que en cas de 
necessitat sempre hi ha un de guardia, 

Que pels aparcaments hi bagi zones molt 
concretes. Que els carrers no serveixiii de 
garatges. on els cotxes aparcats no dificul-
tin la circulació i en un cas d'urgéncies 
(bombers, ambuláncies) no siguin un impe-
diment. A partir del plánol (que alguns han 
vist) caldria reorganiízar els aparcaments en 
reservats. Iliures. de pagamení: teñir en 
compte carrers de doble direccíó sense 
senyalit^ació, per exemple el c/. Font d'En 
Lleres,davam les xurreries.pla^a de l'Esta-
ció. Baronía, etc. 

Sobre la velocitat dintre del poblé diuen 
PAjuntament que s"hi posi molt serios. Es 
corre massa per dintre el poblé i aixó és 
molt perillos. Qu¡ no cregui, multa. 

Per a les zones de descárrega i reparti-
ment, hi ha qui proposa la pla^a del Rec 
(c¡. Sant Agustí) pero, com a lloc idoni la 
majoria coincideix amb la Rambla J. M. 
Martí, prou ampie per aparcar-hi camions 
meníres fan el repartiment anib carretó 
(com fan els d'aquí), Durant el dia aparca-
ment reservar pels camions. Que Pajunta-
ment cobres un tant (com fan a molts po-
bles) i que cadascú tingui un lloc fke. 
dones n'hi ha que venen mes d'un cop a la 
setmana. La tónica general és pero que 
s'ens hauria de parlar mes amplia i concre-
tament. 

t>els cepos ens diuen que si per una ban
da és un sistema d'imposar un ordre, per 
Paltre, ens apunten els bombers, que té l'in-
convenient de deixar al mateix lloc el cotxe 

SENYALAS TOTALMENT INCOHERENTS: 
1) Encreuament amb preferencia (jo no mu la 

prendria!) 
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mal ¿¿tacionat. El fet d'utilitzar grues o ce
pos depen d'on estigui el cotxe: cal pensar 
en casos d'emergéncia. 
CONCLUSIONS GENERALS RECOLLI-
DES: 

Mes o menys totbom coincideix en que 
cal organitzar el tráfic en funció de les tem
poradas d'hivern, Pasqua i estiu. Aixo vol 
dir també fer uns horaris per cárrega i des
cárrega, comptant sempre amb uns impre
vistos que quedarien de la competencia de 
les urbanes. Les illes de peatons sembla 
ser que serien molt ben rebudes. En quant 
a. multes hi ha qui apunta que potser hau-
rien de ser governatives -d'aquestes no se'n 
escapa ningú--, pero no representen cap in-
grés per Pajuntament. També hihaquiveu 
interessant la possibilitat de que, pagant, 
PAjuntamenl concedetxi guals. Que es mar
qués una zona industrial per acabir-hi ga
ratges, magatzems, etc. Aixo descongestio-
naria el pjoble. Curiosament, tothom dema
na una mica mes de seny de la gent. 1 
sobre tot es demana autoritat. Per les nlts 
no hi ha ni ordre ni control i fins i tot els 
servéis d'escombreries teñen sovint proble
mas per a poder passar per carrers concrets 
plens de cotxes mal aparcats. 
URB.ANES: 

.Al voler parlar amb elles ens diuen que 
no: que no velen saber res amb RUFACA 
dones les va molestar una frase que va sor-
tir en el número 27, comentari a una foto 
d'un cotxe mal aparcat on deia: "de que 
serveixen les urbanes?". 

Aqui sería, dones on tindríem de parlar 
d'elles. La gent veu molt ciar que la culpa, 
per dir-ho així, de que tothom aparqui on 
vol, no és directament de les urbanes. Tots 
sabem que des que elles hi son tot podia 
haver marxat molt bé, si des de Pajunta
ment se les hagués apoiat donant-les tota 
Pautoritat que es mereixen. 

Per carrer corre, i a mes a mes persones 

2) Limitació de velocilat a 40. A pocs meires 
lii lia L1T1 altre a 60 (en el encreLiament i davant de 
la curva!). 

3) On son el "cedeLvi el pas"? (a térra, esbor-
rats, ciar.,. I en un país de ncu!). * 
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xerrant 
que iio lian parlat amb nosaltres (RüF-A-
CA) ens han donat fins i tot noms de quins 
han estripat mulles, han desafiar a les urba-
nes, les han insulladcs. i un llarg etc. d'a-
quests fets. alguns en son testimonis pero 
desgraciadament no es disposa del compro-
bant per a denunciar-ho. Tot aixo és, pot-
ser, mes sintomátic del que sembla, fixeu-
vos: Les urbanes posen una multa: el se-
nyor o la senyora en qüestió Testripen. o es 
valen de "conebíements"' dins de Tajunta-
ment per a no pagar-la, o senzillanient no 
!a paguen perqué no els hi dona la gana, Hé 
ílavors queda alio del respecta a rauturílat. 
i que tothom sap: a les urbanes se'ls ha dil 
"puta". Ha provat algú de dir-li "maricón" 
(o qualsevol altre de la letanía) a un guár-_' 
dia'.' No volem dramatitzar-ho, pero s'han 
passat. Si, els de l'ajuntamení també s'han 
passat (com veureu mes avall), com en el 
"ping - pong": responsabilitat cap aquí, 
responsabilitat cap allá. L'opinió genera!, 
pero, está d'acord en que tal com están les 
coses ara, només s'arreglaran si d'una ve
gada per totes els de Tajuntament es posen 
en el seu lloc; i multa posada, multa cóbra
la. 

... I ens anem a parlar amb la comissió 
de governació. A l'hora que havíem quedat 
només Iri era en J. Pérez de Rozas. Una mi
ca mes tard va arribar en C. Canes i várem 
comentar Tentrevista amb ells dos. En X. 
Bosom arribarla quasibé al final (excusant-
se pero) i en V. Peñarroja no es va presen
tar fse'n devia distreure)... Per favor, se-
nyors, una mica de serietat...!! 

Rufaca.- Es va presentar fa mes d'un 
any un projecte d'ordenació de la círcula-
ció a Puigcerdá. Fins el moment no s'ha 
sapigut res mes de tot aLxó. Ens podrieu 
dir que ha passat, si es lira endavant,..? 

Canes. - Si, es va exposar en un deis pri-
iners plens, així per sobre. Es va dir que la 
comissió se l'esludiés i que després el pre-
sentéssim. Vam teñir alguna reunió i es van 
intentar fer algunes modificacions, es van 
anar discutint punts i va arribar un moment 
que semblava que !a cosa eslava bastant 
mastegada com per tirar-ho endavant. 
Quan vam comentar a ficar país al carrer 
per marcar les zones d'aparcament í tal, 
se'ns van tirar a sobre els boliguers. A mi 
personalment quasi em van acorralar ai 
cap del carrer major. Després les senyals 
no arribaven ni taíiipoc unes jardineres 
de fusta que es van encarregar, i al final 
així va anar degenerant i així va quedar. 

Va ser així, no...? 
Pérez de Rozas.- Si, si... 
Canes,- Van quedar unes b'nies per a 

comentar a fer coses, 
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Rufaca, No va quedar ciar si s'havia de 
fer o no? 

Canes, Va haver-hi una oposició tan 
forta que ens va semblar que potser si ens 
havíem precipitat, 

Pérez de Rozas, Hi ha una cosa que 
m'agradaria remarcar, Tot aixó es va plane-
jar, pero quan arribas a plantejar-ho en un 
pie no et diuen que ho tiris endavant. Es un 
tira i aflubía on no es concreta mai res, i 
així va anar morint. 

Rufaca,- En definitiva, hi ha algún pía 
en concret? 

Pérez de Rozas. Hi ha un projecte de 
pía prescntat per la comissió, pero com que 
el pie no es decideix... L'idea está des del 
primer any que vam estar a ¡'ajuntament. 
el segon any va passar exactament el ma
te ix, 

Rufaca,- Ara s'está fent alguna cosa? 
Pérez de Rozas. Ara está mort tot ab;ó 

fins que no es torni a parlar. Nosaltres el 
tornarcm a treure pero segur que no es de
cidirá res. 

Canes. ,.. Algo molt similar ens está 
passant també amb Passumpte deis agents 
de la ckculació. 

Rufaca.- Aixó també lio volíem tocar. 
Qui és el responsable, vosaltres o PAlcalde 
directaniejit? 

Pérez de Rozas, Directament ho és 
PAIcalde. Tant de les urbanes com deis se
renos com de tot el que és ordre públic. 

Rufaca.- Pensava que aixó havia estat 
deiegat... 

Canes.- Ha estat una delegado, una mi-
queta,., 

Pérez de Rozas. ... D'anar per casa, cus 
ha donat una de]cgació,diríem, d'un 15 per 
cent. 

Rufaca.- Sobre les urbanes no teniu 
competencia directa, el que les multes es 
paguin i que aqüestes noies se les respecti? 
Han arribat a dir-lis '"puta". Quina autori-
tat poden teñir si després l'Alcalde, si es ell • 
el directament responsable, no les respalda? 

Pérez de Rozas.— El directament res-
posable és PAIcaide, perqué sobre aixó ja 
n'hem parlat des del primer dia. La nostra 
intenció era que ens delegues, pero de pie 
dret, les funcions. En quant a les urbanes, 
s'han fet un fart d'avissar a la gent i de po
sar multes, després han arribat aquí i han 
vist el munt de multes que hi hasense co
brar i que quasi segur ningú s'ha preocupat 
de cobrar-Íes. La geni tampoc fa cas perqué 
no els han tocat la butxaca. Jo a aqüestes 
nenes no els hi dono cap culpa. Pensó que 
han tingut i teñen una paciencia tremenda. 

Des del primer dia han estat disposades 
a ajudar en qualsevol cosa. 

,\quest carrt-T, un garatge particular? 

Rufaca. fot aixo, creieu que és possi-
ble que s'arregli? 

Canes.- La nostra inteiició és aquesta. 
Hem insistit, insistir... 

Pérez de Rozas. - Ara, si no canvia el sis
tema d'actuació des de Palcalde cap a baix, 
aixo no canviará, 

Rufaca. - ... I de la grúa i els cepos...? 
Pérez de Rozas.- .Amb aixo de la grúa el 

que va passar és que quan les necessitaves 
trucaves al Morer i potser en aquell mo
ment a ell no h anava bé. Es va proposar a 
un altre pero es va negar perqué deia que 
no volia teñir problemes amb el poblé, que 
potser un dia li reventarien les rodes ¡ un al
tre li farian una altra cosa. Ara, amb els ce
pos, jo no sé... 

Canes. - Es parlava que si. que es faran 
pagar 1.500 pessetes i que es posaran en ca
sos que es vegui que reaiment... 

Rufaca.- Si, pero a qui posareu el cepo? 
Ho fareu a "piro pito"...? 

Canes.- ... Mes aviat es posarían a cot-
xes que per exemple teñen un carrero on 
no es por aparcar i que al estar un cotxe es
tacional inlerrumpeix tota la circulació. 
Perqué lii ha carrerons que semblen aparca-
ments priváis. 

Rufaca.- 1 quan es decidirá tot aixó; 
Pérez de Rozas. Aixó és molt difícil 

perqué, el dia que siguí, rindrem una reunió 
i no es decidirá res. Mira que és fácil!, pero 
no es decidirá. 

Rufaca.— Dones, poseu-vos xulos...! Hi 
ha moltes mes coses: falta de coordinació 
de senyals,.. Está per exemple el "cedeixi el 
pas" aquell de Plnstitut que pels que bai-
xen bé, pero els que pujen no leñen cap se-
nyal que els hi doni la preferencia... 

Canes.— Aquesta va ser una de les coses 
que es van parlar. Allá en aquell encreua-
ment havia d'anar un semáfor iniermitent, 
mes avall una senyal de croquis d'entrada 
a Puigcerdá.., pero no s'ha fet res. —^ 



xerrant 

Pérez de Rozas.- Veritablement és que 
per part de la resta de l'ajuntament no s'ha 
pres consciéncia de cap cosa, perqué és una 
cosa (Jeja parlareni..., ja es fará..., i cada ve
gada va pitjor, 

Rufaca.- ... I de tot aquell assumpte del 
encreuament de TAduana... alió és d'Obres 
Publiques?... que passa amb la senyalitza-
ció? 

Pérez de Rozas.- Obres Publiques a 
Phora de senyalitzar alió va parlar amb Pa-
juiítament. 

Bosüín,- No, no, Obres Publiques va 
presentar el projecte del que anava a fer, 
pero sense cap senyalització. Ara, Pajunta-
ment té la facultat de dirigir-se a Obres Pu
bliques i deiiianar que posi aixó o alió. 

Rufaca. Es que és absurd en un país de 
neu es senyalitzi un ''cedeLxi el pas'' a térra 
i que es posin unes senyals d'indicació de 
velocitat tütalment absurdes... 

Pérez de Rozas. Si, si... 
... Si, si pero a la coniissió no esveu niés 

que desconcert. Es passen la pilota els uns 
ais altres i en definitiva ningú fa res. E)ls 
mateixos reconeixen que no s'está fent cap 
cosa per ordenar la circulacio al poblé ¡ que 
possiblement tampoc es fará. Nosaltresens 
aireviriem a demanar una mica de responsa-
bilitaí I recordar-los que a l'ajuntament van 
entrar perqué van voler i que en definitiva 
teñen Pobligació de presentar solucions al 
poblé, acertades o no, aixó ja es veurá. El 
que si tenim dret a demanar és un treball: 
un treball que potser en aquests moments 
ja haurien fet uns altres. 

Com que la comissió es treu responsabi-
litats de sobre, dient que si el responsable 
és P.^lcalde, que si no els deixa fer, que si 
no teñen totes les competéncies... Ho vo-
lem aclarir i anem a parlar amb el Batlle. 
En diu que si, que ell és el responsable pero 
que va passar les competéncies a la comis
sió de governació. Volíem saber també que 
passa emb les multes impagades. Per aclarir 
aixó ens va enviar a les oficines per parlar 

amb la persona que es cuida, Al sortir del 
seu despalx fdel del líatUe) ens vam adonar 
que no teníem gens ciar encara qui real-
ment és el responsable. 

El Sr. de Poficina ens diu que el procés 
que segueixen les multes municipals és: 
quan es posa una multa, si no es paga al 
momeni, s'ha de fer un parte informant a 
Pautoritat competent (Alcalde, comissió?) 
i si en Pespai de S dies no es paga per vo
lunta! propia la multa impagada passa al 
jutjat que es cuidará de cobrar-la. Aquest 
seria el curs reglamentara Aixó no vol dir 
que es faci. 

Si algú deis entrevistáis troba que hem 
oniitit alguna de les idees que ens va donar 
ha esíat per no entrar massa en detalls. De 
totes les maneres tenim a disposició de la 
comissió tot el material, el qual els h¡ ofe-
r¡m amb molt de gust en el moment que 
lio trobín üportú, 

1 fins aquí la noslra feina: el nostre gra-
net de sorra, vaja! 

RUFACA 

ADAS 

JA TEÑEN ALCALDE 

Segons ens informen de Das, el represen-
tant de la Generalitat es va presentar per 
veure com estava la situació i al cap d'uns 
dies va tornar-hi per mirar si en podia sortir 
un batlle, Com que en el anterior consistori 
eren 5 persones, al plegar 2 fa que els 3 res-
tants facin quorum; condició indispensable 
per poder votar un batlle entre ells. 

Truquem a l'Ajuntament de Das per sa
ber qui ha estat elegit. Ha resultat ser el Sr. 
P. Pont de Das, qui en una conversa telefó
nica ens va dir que en una propera ocasió 
ens informarla de la situació actual i de les 
perspectives cara al futur. 

L' iSñRT 
Restauran! trpic de muntanya 

Escudella i carn a la brasa 
Tel. 880.662-26 BOLVIR 

PARK HOTEL 
^ '3v "Jv 

DIRECCIO: Joan Orriols 
ESPECIALITAT; Bodas i banquets 

PUIGCERDA. Telf. 88 07 50 
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LA BARONÍA 

DESALTÉGUELf/v, 

LA CURIA DE SALTEGUEL 
Ja várem dir que els cónsols de Puigcer-

dá, com a Senyors de la Baronía de Salté-
guel, tenien tota jurisdicció civil i criminal 
en aquells termes. Dones bé, per adminis
trar justicia en tots els llocs de l'esmentada 
Baronía tenien una CURIA, composta d'un 
Jutge, d'un Procurador general, d'un advo-
cat fiscal, d'un Batlle o Governador general 
i d'un Secretan, carrees nomenats pels cón
sols, en Consell General. Referent a JUTGE 
de la Curia de la Baronía de Saltéguel -que 
havia d'ésser un jurisperito sabem que 
l'any I4I0 nomenaven a Antoni Gallard, 
jurista de la present vila; el 1572 havien no-
menat a Joan Cristófol Salmurri, el qual ha
via declarat una sentencia en un plet que la 
Viía de Puigcerdá i ais Síndics de Cerdanya 
menaven contra un tal Sr. Joan Bordes, i 
com que el Jutge condemnava al dit Bordes 
i els Si'ndics es volien apel.lar d'aquella sen
tencia, llavors els consols feren revisar-la 
per dos juristes de la vila (Drs. Montagut i 
Prada) els quals informaren sobre la nul.li-
tat de l'esmentada sentencia i dient que 
s'havia de fallar en favor del dit Sr. Bordes. 
Resultat: El Sr. Salmurri presenta la renun
cia del carree de Jutge de la Curia de Salté
guel; per a substiíüir-io nomenaren al sus-
dit Sr. Montagut amb els salaris i prerroga-
tives própies del carree, en el qué continua-
va encara l'any 1474; era Dr. en ambdós 
drets. 

El mateix 1574 era Secretari del patri-
moni de Saltéguel el notari de la Vila Joan 
Onofre d'Ortodó; Procurador del fisc, Joan 
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Cortina, i l'any 1609. el Dr. en drets An-
dreu Soler era l'Advocat Fiscal de dita Cu
ria de Saltéguel. 

Deis BATELES de Saltéguel en tenim 
mes noticies: Era el qui, en nom deis cón
sols exercia la jurisdicció en la Batllia o Ba
ronía de Saltéguel, hi publicava les ordina-
cions manades pels cónsols i penyorava els 
infractors. Se li solia donar algún salari i el 
terf en alguns casos la meitat de les 
multes corresponents. L'any 1512, nome
naven Batlle de Saltéguel al paraire de Puig
cerdá Gabriel Mateu;el 1521 a Rafel Mateu 
el 1551 a Joan Riera, paraire de Puigcerdá; 
l'any 1554 nomenen a Joan Miralles qui 
fou reelegit l'any següent, "vista la seva le-
galitat" el qual morí l'any 1565 i fou subs-
tituit per Jaume Barrera; llavors nomenen 
un Procurador general, al mercader Antoni 
Pasqual, amb jurisdicció (com els Batlles) i 
que vetllés per tots aquells termes, hoscos 
i muntanyes de Saltéguel; així mateix, el 5 
de gener de 1570 nomenaven Procurador 
general d'aquells llocs, a Jaume Dagues, 
amb un salari de deu Uiures l'any, mes la 
tercera part de les multes. (Altra tercera 
part era per la Curia i ministres de Saltéguel 
i la restant, peí Comú de la Vila). L'any 
1574 nomenaven Batlle de Saltéguel a Marc 
Lleguna. 

Uns Casos anómals: Els Batlles, en pren-
dre possessió del carree, havien de jurar que 
complirien legalment llur comesa. Ara bé, 
el Batlle de Saltéguel nomenat l'any 1606 
va cometre el següent disbarat, peí qué in-
dubtablement fou destituit: Eli, amb certa 

gent armada i amb altra gent de Bagá, en 
una pleta prop de l'església de Saltéguel, 
capturaren i feren presoner l'arrendatari 
de les herbes d'aquelles muntanyes, Antoni 
Palos, del Palos, emportant-se'l cap a Bagá, 
violant així la jurisdicció de Saltéguel. Els 
cónsols de Puigcerdá reclamaren al Batlle 
de Bagá que Uiberés aquell home i el reme-
tés tot seguit, altrament es procediria en 
justicia contra ells. 

L'any 1629, Rafel Feliu, qui era Batlle 
de Saltéguel, va prendre una daga llarga que 
per la seva defensa portava un carboner 
francés, que treballava ais Canalets (Pía de 
les Porqués); dit carboner va recorrer ais 
cónsols, els quals li perdonaren la multa de 
30 rals i li fou retomada la daga, amb la 
condició, pero, que dones quatre pollastres 
a l'esmentat Batlle, peí seu treball. 

D'altra banda, l'any 1650 havien nome
nat tres Batlles per la Baronía de Saltéguel: 
al sastre de Guillem Petit Torrents, Rafel 
Pagés (aquest ja ho fou el 1649) i al susdit 
Rafel Feliu, ais quals els notifiquen que 
"d'ara endavant. sens nota d'infámia, no es 
cuidin mes de dita Baronía"; és a dir, els 
declaren cessants, i aleshores nomenaren 
Governadors generáis - a tal! de Batlles-
d'aquells llocs i muntanyes, a Baltasar 
Gilbert i Rafel Foradada, mercaders de 
Puigcerdá. De forma semblant, l'any 1664, 
nomenen Governador general de Saltéguel 
al noble en Josep de Pons, Baró de Mont-
clar. L'any següent, 1665, en nomenen Bat
lle a Pere mártir Cot; i així cada any, fins i 
tot. el 1702 trobem a Bartomeu Puget, sas
tre de Puigcerdá, al qual li diuen expressa-
ment: "Que no pugui donar Uicéncia per 
lienyar, carbonar, fer fustes ni deixar-hi 
péixer cap mena de bestiar; que no pugui 
perdonar cap pena ni pactar amb els infrac
tors; que no pot capturar cap delinqüent, 
ni altres coses, sens consentiment deis cón
sols, Senyors d'aquella Baronía". 

Un altre día, pensem parlar de les Ordí-
nacions fetes sobre Saltéguel. Avui, tanma-
teix, acabarem dient que el novembre de 
1728, les autoritats competents de Barcelo
na ~a petició de l'Ajuntament de la Vila de 
Puigcerdá— atorgaven permís d'escopeta ais 
Guardes o Batlles de Saltéguel; ús d'arma 
que fou novament demanat i concedit ais 
Batlles de Saltéguel, el maig de 1771, "amb 
tal que no en facm mal ús, sínó sois per a 
fer-se respectar i així els infractors els te-
min; que no en facin soroll (escopetades) 
sens mes ni mes; no fes cas que dones mo-
tiu de queíxes en la frontera". 

Continuará) 
SALVADOR GALCERAN 

Arxiver Diplomat 



i r i i i p ' í i c i ; ; ! 

I l í i l : 

' : i ' ' í | ; ' / : i 
Íi!fi¡ijjfflf¡ Wtim 

Des que els éssers humans viuen a la tér
ra les liéis de la natura els condemnen a en-
vellir. Qualsevulga que hagi estat la durada 
de la vida deis homes i de les formes diver
ses de llurs relacions socials, la posició deis 
vells en el sí de la societat ha representat un 
problema que supera la varietat de solu-
cions que se li liagin pogut donar. 

La nostra societat disposa d'uns meca-
nismes per acontentar la seva conciencia: 
sigui guiada per bones intencions o sigui 
moguda per una voluntat clarament mani
puladora, ha recios els ancians en asils, i re
sidencies, i s'els retribueix amb unes pen-
sions insuficients i no adequades a les seves 
necessitats. Pero certament el problema 
d'arrel segueix sense resoldre's: Quin és el 
lloc que haurien d'ocupar els ancians a la 
societat? 

En el ámbit familiar, hem de tornar a 
descubrir quin té que ser el rol deis avis. 
Ells teñen la conciencia de que poden 
aportar quelcom a la familia, pero no saben 
ben bé com. 

Els vells en la familia, no haurien d'exer-
cir cap autoritat, no haurien de prendre cap 
decisió ni haurien d'encastellar-se en con-
sells paternalistes. 

El seu paper no és directiu, ni judicial, 
ni fiscalitzador, sino amical. La seva aten-
ció, está, dones, en establir una relació 
d'amistat amb els filis i els nets. 

Jo he tingut l'experiéncia de poder con-
viure alguns anys de la nieva vida amb els 
meus avis. Fou la convivencia de dues gene-
racions ben allunyades, pero que sabian 
apropar-se. Una generació que comengava a 
viure i volia aprendre i una altra que ja esla
va arribant al seu final i volia comunicar tot 
el qué havia viscut. 

Amb ells vaig aprendre moltes coses. 
Des de distingir un presseguer d'una pome-
ra, passant peí saber assaborir les torrades 
amb all, fins a arribar a acceptar la vellesa i 
la mort, com a un límit huma. Ells em van 
ensenyar a sentir Déu com un oreig d'ama-
ble silenci. 

Es potser, aquesta experiencia, la que fa 
que em costi d'entendre que els vells esti-
guin tan margináis en la familia actual. 

Avui en el subconscient de les parelles 
joves, hi ha la creen9a de que, per poder-se 
realitzar plenament, és necessari que un 
arranqui a l'altre del seu món anterior, del 
seu origen, deis seus pares. No s'adonen 
que quan mes units estiguin al seu passat, 
ais qui un dia els van estimar i els donaren 
la vida, mes plenament podran realitzar-se 
com a persones en el futur. 

Encara mes, en el fons de tot hi rau el 
fet, que la gent jove no accepta quelcom 
que forma part de la mateixa naturalesa hu
mana, com és l'envellir i el morir. I el fet de 
conviure amb ells, els recorda d'una manera 
punyent i constant, el seu límit. 

El poder acceptar aqüestes realitats, exi-
geix una preparado de temps, feta dia a 
dia. Cal evitar en el transcurs de la vida el 
deixar-se empresonar pels envelliments par-
cials que ens setgen ja des de la nostra in
fantesa. Envelliments parcials que ens limi
ten i ens retallen. En el fons, Teducació del 
jove és a llarg termini, una part de l'educa-
ció de la vellesa. 

Pero el vell també ha de participar d'a-
questa educació. I el saber envellir, el saber 
"ben morir", son encara uns regáis que 
hom pot oferir ais seus, quan potser ja no 
es disposa de quasi res mes per poder do
nar. 

Pero preferim seguir sense teñir temps 
per viure el present, sense voler assumir el 
passat, i tot perqué, en el fons, no accep-
tem el nostre final. 

Tornem a redescobrir els vells. La convi
vencia de la familia amb els ancians pot ser 
profundament enriquidora. Deixem que els 
avis puguin relacionar-se (almenys tempo-
ralment) amb els seus nets. Amb ells, po
dran aprendre que no tot és produir, que 
també hi ha d'altres valors com l'alegria ex
pansiva de viure, tot acceptant el nostre lí
mit huma. 

Per a treballar útilment per la sort de les 
persones d'edat cal que rejovenim el nostre 
esperit i els nostres métodes i arribarem, 
llavors, a donar a cadascú el seu lloc en una 
societat, que de cop i volta, haurá decidit 
tornar a viure. 

Jordi CUSSO 

EVENEMEIMT 

LITTERAIRE 

Madame Carmen Clausell Bernat, notre 
colaboratrice de Catalogne-Nord, vient de 
publier ce mois ci aux Editions "La Pen-
sée Universelle" á París son 3éme. román 
"Qui était O?" qu'il sera mis en vente en 
décembre dans les librairies de Cerdagne et 
Roussillon. Poete et romanciére du Roussi-
Uon, Carmen Clausell Bernat est née á Bar-
celone (Espagne). Sa vie est intimement 
liée á l'esprit poétique et humaniste d'An
tonio Machado. Elle a obtenu des nom-
breuses recompenses littéraires -dont deux 
médailles d'argent aux Jeux Floraux de 
Toulouse et de Perpignan. 

En 1979, aprés la pubUcation de son 
premier román "La Belle Epoque" parais-
sait chez le méme Editeur son second ro
mán: "Le Devoir des Parents" qui refu 
maintes critiques élogieuses: "C'est un cli-
mat d'émerveillement puisé dans les eaux 
purés du jeune age", "On est saisi et par-
fois boulversé par ees mots d'enfants á la 
fois profonds et naífs", "La récit est cons-
truit á la maniere des peintres na'ifs". 
"C'est une option dans l'expression qui a le 
mérite d'étre claire et sereine". 

La Revue Catalane "Amics de Cerdanya-
Rufaca" a publié en 1979 une nouvelle et 
des nombreux poémes de Carmen Clausell 
Bernat. Le Devoir des Parents a obtenu le 
prix d'Education. 

"Qui était il?" est un román plein de 
mystére et d'imprévu. Mais c'est avant tout 
une histoire d'amour mettant aux prises 
des étres qui s'aiment et s'entre-déchirent 
tour á tour au gré de leurs tumuhueuses 
passions. 

Pourront-ils vaincre les obstacles qui 
semblent !es séparer ajamáis? Leurpassion 
reciproque sera-t-elle assez vive pour du-
rer? 

L'amour, en fin, sera-t-il le plus fort? 

La Pensée Universelle.- 4 Rué Charlemag-
ne Paris 4éme. 
Les persones qui désireraint trouver ce Ro
mán chez l'auteur s'adresser á Mme. Giral 
á Dorres 66800 Par Saillagouse. 
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LA REVISTA DE FONT DE SEGRE 
En el desert cultural on viu la Cerdanya. 

TAssociació Cultural de Lio té el mérit 
d'editar una revista; "Font de Segre". 

Malgrat la parució anyal d'aqueixa pu-
blicació, l'éxit deis primers números niostra 
que els cerdans s'interessen a llur regió. 
Aqueixa revista és oberta a tota mena de 
comunicacions que van del passat historie 
a les observacions sobre la naturalesa, o bé 
encara que es fan el ressó de diverses temp-
tatives d'anjmació local. Es el reflex del pa-
trimoni cultural i físic cerda que es proposa 
ais lectors. Textos de fons pero també 
d'humor fan una revista ecléctica i mólt 
enriquidora. Aqueix sistema d'any es pro
posa tres números ais suscriptors. Aixó 
hauria de procurar una ajuda natural a la 
revista a nivell del seu finanfament, l'abo-
nament 79 - 80 compren els números, cinc 
sis i set. 

Sumari del número cinc: 
Avis aux lecteurs, per la redacció 
Perdonem els.. . per Jordi Valí Escriu 
La gestión commune des eaux de I'enclave 
de Llivia dans les Pyr (Franco-Espagnoles) 
per Henri Shemts 
Del segle V al segle XI: la Cerdanya Germá
nica per Alain Pie 
Belloc, une histoire, per Sauveur Buscall 
Recherches de roches gravees en Cerdagne 
per Fierre Campmajó 
La Taula (conté) de Renada Paula Portet 
Les champignons de Cerdagne per Georges 
Bassouls 
Le tichodrome échelette (Tichodroma Mu
raría) per Gerard Berlic 

Inventairedu massif sud du Carlit (oiseaux) 
per Gerard Berlic 
Álbum photos 

La consciencia d"un poblé "gran activitat 
cultural catalana a Sallagosa i Lio, estiu 
1979" per Jordi Valí Escriu 
A propos d'hélicopteres, per Michel Gines-
te 
Festival d'Hix, per J.L. Fortuny 
La Routé de Sant Feliu per la Redacció 
Carnet Cerdan; renseignements, informa-
tions per la Mustella de Castell-vidre 

Textos publicáis en els precedents 
números de Font de Segre: 
El número sis s'ha consagrat a la publicació 
de la pê a de teatre de Jordi Valí Escriu, 
"Urbanització Villaparadis". Aqueix núme
ro és una temptativa de sensibilització ais 
problemes del medi ambient que toquen 
plenament la Cerdanya. Car no és estrany 
de veure en els nostres pobles sorgir urba-
nitzacions d'estils dubtosos que plantegen 
un bon nombre de preguntes quant a la 
concessió de certs permisos de construir. . 

Una empresa compra tots els terrenys 
d'un pobiet de muntanya per a vendré'Is a 
uns preus molt alts, aiguns notables locáis 
entren en el joc. . . Credulitats d'uns, inter-
vencions, pressions d'altres, historia d'un 
home que no vol vendré's tot venent la se-
va térra. . . Tot aixó és tocat amb humor. 
Aqueixa pê a és publicada en versió bilin
güe Francés - cátala. 

El número set és totalment diferenl deis 
altres dos proposats en aqueix abonament. 

Es tracta de reeditar I'obra de Jean Louis 
Blanchon: "En Cerdagne. . . les Ecoles de 
Belle Epoque". Es a la vegada un Ilibre sa
bores, curull d'anécdotes i d'históries. Es 
també un estudi capital per a coneixer la 
Cerdanya ja que presenta interessos de ti-
pus historie, recordant dones un passat 
proper per a aiguns, una documentació et
nológica que és la historia de cada dia deis 
alumnes cerdans de comen^ament de segle. 

Aqueixa publicació és il.lustrada amb 
una trentena de fotos de grups deis anys 
anteriors a 1900 i fins a 1930. Fan referen
cia a la gairebé totalitat deis pobles cer
dans. Cal afegir a aquests números deis que 
ja han sortit i que proposen un cert nombre 
d'estudis sobre el medi natural de la Cerda
nya, poesies i contes signat de Renada Pau
la Portel (Premi de la Biblioteca Catalana 
1980); textos i can^ons de la Nova Can^ó 
(de Lluís Llach a Ramón Muntaner tot 
passant per Ovidi Montllor, Marina Rossell, 
Joan Isaac, l'Agram, Maria André i Pi de la 
Serra); o encara reflexions sobre el medi 
ambient o l'economia. 

Font de Segre apareix dones com el tes-
timoni del patrimoni cerda. Com ens po-
dem suscriure a Font de Segre? 

Escrivint a la revista Font de Segre: 
66800 Lio, l'abonament 79/80: adesiu 40 
francs. 

També es poden reservar separadament 
aquests números; 15 francs el número. 

La Col.lecció completa és a dir 7 núme
ros, 65 francs. 

Els xecs han d'ésser establerts al nom de 
l'Association Culturelle de Lio. El paga-
ment pot ésser fet també per gir internacio
nal d'una quantitat corresponent a "40 
francs", "15 francs", "65 francs". 

El pasado sábado, 9 de noviembre, el 
senador Francesc Ferrar y el diputado Lluis 
M. de Puig, expusieron en acto público ce
lebrado en los Salones de Ja Caixa d'Estal-
vis de Puigcerdá, la actuación parlamentaria 
de los socialistas que hablaron de Sanidad, 
Vivienda, Enseñanza, etc. 

Los temas dieron pie a un animado de
bate con abundante participación. La reu
nión empezó a las 9 de la noche para termi
nar a la 1 de la madrugada, lo que da una 
idea del interés de los asistentes. 

Empezó el diputado Lluis M. de Puig 
con una explicación del estado actual de la 
sanidad en nuestras comarcas y en especial 
la Cerdanya, que calificó en general "inca
paz de cubrir las necesidades de defensa de 
la salud" y afirmó que a su juicio se da una 
absoluta desorganización y no existe una 
medicina preventiva minimamente seria. 

Después de indicar que durante la discu
sión del texto constitucional se dejó claro 
el estado de la situación paso a explicar la 
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actual situación. Apuntó como hasta el año 
1979 no se ha conocido la liquidación de 
cuentas de la S.S., organismo autónomo del 
Estado cuyo presupuesto alcanza los dos 
billones de pesetas. En la discusión en el 
Congreso del texto de la Reforma Sanitaria 
presentado por UCD los socialistas lo califi
camos de "inaceptable" en palabras de to
dos los diputados socialistas que intervinie
ron. 

Tanto es así, continua, que todos los 
grupos políticos presentaron enmiendas a la 
totalidad. Hasta la propia OMS (Organiza
ción Mundial de la Salud) ha negado el vis
to bueno, al proyecto de Reforma Sanita
ria del Gobierno. 

Comenzadas las negociaciones en torno 

al texto de UCD, esta aceptó la inclusión 
de 10 puntos de ios que planteaban los so
cialistas y demás grupos. Entre los cambios 
que los socialistas han defendido para el 
nuevo sistema sanitario podemos destacar 
la idea de que el presupuesto de la Seguri
dad Social pase a formar parte de lo.̂  presu
puestos generales del Estado y la desapari
ción de organismos autónomos como Insa-
lud que pasarían a depender de los corres
pondientes ministerios. 

Otra idea a destacar, por sus efectos so
bre la asistencia, es la de reducir el tamaño 
de los hospitales, en la linea de centros pe
queños y especializados y Hospitales co
marcales de servicios generales. 

El compañero de Puig insistió en lo que 
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él llamaba el Dreí a la Salut, que a su juicio 
consta de derecho a asistencia sanitaria du
rante la enfermedad pero también del dere
cho a una medicina preventiva, encaminada 
a impedir la llegada de la enfermedad. 

De Puig citó también la sanidad ambien
tal (contaminación, urbana, aguas, etc.) y 
el control de los laboratorios. Al respecto 
indicó como en España hay homologados 
17.000 específicos mientras en los Paises 
del Mercado Común la cifra oscila en torno 
a los 6.000 u 8.000. 

Los centros de Salud, primer peldaño de 
la organización sanitaria deben disponer de 
veterinario, médicos y practicantes, coma
dronas, farmacéuticos, etc. Su control se 
encomendarla a asociaciones de vecinos, 
sindicatos y organismos ciudadanos en 
general. 

Otro de los aspectos donde los socialis
tas hemos diferido a UCD según decia el 
diputado Lluis M. de Puig es el de la "igua
la". Para los socialistas el hecho de que los 
trabajadores tengan que acudir a la asisten
cia médica privada se debe a la mala calidad 
de la asistencia pública la cual se ha de me
jorar. No obstante no ha sido aprobado ni 
por UCD y AP en el Congreso. De Puig in
formó también de la presentación en no
viembre de la Ley de Salud por parte de 
UCD. 

El PSC (PSC/PSOE) presentará un texto 
alternativo basado en el Mapa Sanitario de 
Catalunya. Este mapa elaborado hace tiem
po por el PSC y los demás partidos de iz
quierda se ha realizado en base a una en
cuesta de condiciones sanitarias de toda Ca
talunya. 

De Puig destacó el hecho de que este 
mapa fue aprobado en su dia por todos los 
partidos en la Generalitat Provisional. 

En cuanto al tema de la vivienda el sena
dor Francesc Ferrer comenzó explicando 
como construir viviendas en base a las coo
perativas. Dio un repaso a las dificultades y 
posibilidades que ofrece este sistema en 
cuanto a la legislación, la financiación, etc. 

Explicó como en los últimos tiempos va
rias ventajas que tenian las viviendas de 
protección oficial en cuanto a los impues

tos municipales se han visto reducidas a 
causa de la necesidad de obtener fondos 
por parte de las corporaciones. 

F. Ferrer nos daba un dato que conviene 
para su reflexión: "mi cooperativa que du
rante 20 años ha vendido los pisos más ba
ratos de Girona tiene ahora 80 pisos sin 
vender". 

Finalmente el compañero de Puig expli
có la actual situación de la enseñanza. Nos 
citó unas declaraciones del actual Ministe
rio de Educación que a mi juicio son sin
tomáticas, especialmente al ser pronuncia
das por el máximo responsable de la Educa
ción en el Estado Español. 

Según el compañero de Puig el Ministro 
afirmó entre otras cosas que "el sistema 
educativo actual es una máquina de produ
cir parados" "que la Formación Profesional 
en España es el sumidero del Bachillerato" 
respecto al carácter del funcionamiento el 
Ministro lo caracterizó como "elitista" para 
finalizar afirmando que "el ministerio no 
funciona". Si esto lo dice el Ministro de 
Educación podemos darnos una idea de co
mo está la enseñanza. Para el compañero de 
Puig la enseñanza a pesar de su desorganiza
ción y corrupción sigue cumpliendo el pa
pel de formadora de las conciencias en los 
ideales capitalistas, exaltación del indivi
dualismo y de la competencia. 

Se extendió sobre los múltiples intere
ses ideológicos y económicos que la bur
guesía tiene en la educación. El papel de la 
Iglesia en este tema también fue considera
do. De hecho ya en el texto de la Constitu
ción, la burguesía se preocupó de colocar 
una serie de puntos que les permitieran ase
gurar el mantenimiento de la actual situa
ción. En este sentido el ambiguo "derecho 
a la educación y a la iniciativa privada" 
para promocionar centros de enseñanza van 
a permitir el mantenimiento y continua
ción del actual estado de cosas. 

El proyecto de los centros escolares cu
ya presentación ha supuesto grandes deba
tes, van en la linea de asegurar los privile
gios de la escuela privada, elitista y cara y 
reservada por ello a las familias con grandes 
ingresos. 

Así UCD defiende el derecho a recibir 
subvenciones de 110 mil millones de pese
tas en este año por parte de los colegios pri
vados (80 por 100 de religiosos) y esto 
mientras la escuela estatal acusa faltas de 
todo tipo. Faltan maestros cuando más de 
treinta mil están en paro, falta material, 
existen malas condiciones de habitabilidad 
en multitud de centros siguen existiendo 
clases de mas de 40 e incluso 50 niños por 
aula. Y por si esto fuera poco las cifras de 
niños sin escolarizar se acerca al millón en 
todo el Estado. 

Como dijo de Puig, se intenta por parte 
de la burguesía pagar con el dinero de los 
trabajadores (impuestos - subvenciones) la 
excelente enseñanza que reciben los hijos 
de las clases acomodadas. 

Por si esto fuera poco para descalificar 
esta Ley, uno de sus artículos introduce la 
figura del "ideario de Centro" (algo así co
mo las ideas por las que seguirá la enseñan
za en cada centro) lo decide el patrón de 
cada colegio y lo impone, sin discusión po
sible a los enseñantes que pueden llegar a 
ser despedidos si no lo cumplen. Lo reac
cionario de esto crea efectos negativos so
bre la juventud obrera (que será la que pa
gue las consecuencias) son algo que no ha 
calado suficiente en la clase obrera. 

La explicación del compañero de Puig 
no deja de ser importante en este trabajo, 
que debemos llevar adelante los socialistas 
para dar a conocer el intento de la burgue
sía, pero estas charlas, estas discusiones, te
nemos la obligación de hacerlas llegar a to
dos nuestros compañeros. 

Solo después de informarnos podemos 
pedir un apoyo y una acción decidida para 
terminar con esta maniobra de la burguesía 
española. 

El PSC ( PSC/PSOE) se compromete a 
mantener este y otros debates en la idea de 
que todo lo que se discute en el Parlamento 
tanto en Catalunya como en Madrid nos 
interesa a los trabajadores para poder ligar 
la labor parlamentaria con las necesarias 
movilizaciones de los sectores afectados. 
Este es el camino si queremos obtener re
sultados positivos. 

BIOMETANO: ENERGÍA CASI GRATUITA 
(Segunda Parte) 

Vimos en el número 32 que una de las 
transformaciones de los desperdicios bioló
gicos consiste en la digestión que produce 
gas. Vimos también cuales son las funcio
nes del depósito-digestor. Veamos ahora 

los otros elementos que influyen en tal pro
ceso: 

LA TEMPERATURA: la temperatura 
adecuada parece ser de 28 grados, pero al
gunas instalaciones llegan a 55 grados. Para 

conseguir estas cifras fácilmente se puede 
enterrar el deposito de materia (la tierra sir
ve en este caso de aislante) y se puede ins
talar un circuito de agua calentada con 
unas calderas o mejor, con unos captadores 
solares. El clima de Cerdaña podría a pri
mera vista impedir la implantación de esta 
técnica pero instalaciones bien concebidas 
funcionan en Canadá, Escocia, Suecia y 
Suiza con temperaturas exteriores muy ba-
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jas. 
LA HUMEDAD: por cada volumen de 

materia orgánica seca se necesita añadir de 
4 a 19 volúmenes de agua. Con una con
centración muy fuerte cuesta crear un mo
vimiento continuo en e) depósito para que 
la digestión se haga bien. Con una concen
tración muy pequeña la producción de gas 
es mínima, t i grado adecuado de concen
tración parece ser bastante difícil de definir 
ya que depende de variables diferentes. Sin 
embargo podemos decir que es una torma 
de aprovechar las aguas usadas mezclándo
las así con las materias bíodegradables. 

LAS M.A,TERLAS: todos los residuos 
animales o humanos pueden ser utilizados^ 
Y a esto se pueden añadir parte de los es
combros urbanos, la paja, las ramas de los 
árboles, las hierbas y malezas. Aprovechan
do estos desperdicios, se ayuda a mantener 
limpio nuestro medio ambiente, se favorece 
el crecimiento de los bosques. Limpiando 
los bosques de todas las cortezas, copas de 
pino, ramas, troncos muertos, malezas que 
dificultan el desarrollo de cierta vegetación 
complementaria y que siempre representan 
un material favorable para la extensión de 
los incendios se recupera al mismo tiempo 
un volumen impresionante de productos 
orgánicos sin explotar, y se permite mejo
rar la libre circulación del agua. El agua {so
bre todo en zonas montañosas) representa 
un elemento vivo que todos sus habitantes 
deben de proteger. Cada año por causas 
múltiples (rayo, erosión, viento. . .) los ár
boles se caen y quedan sujetados por las pe
ñas formando balsas pequeñas. A la vez que 
se retienen los demás desperdicios abando

nados por la gente favorecen el desarrollo 
de mosquitos u otros insectos, y contami
nan las aguas impidiendo el crecimiento na
tural de la fauna habitual. 

l'ara integrar todo esto al depósito de 
transformación y favorecer ia digestión de! 
máximo de materia, es conveniente usar 
antes una trituradora que lo convierta todo 
en trozos muv pequeños. 

LAS I3ACTLR1AS: no todas las bacte
rias tienen la misma productividad. Las 
contenidas en el estiércol de caballo son 
más "trabajadoras" que las del estiércol de 
vaca, .algunas son más eficaces con altas 
temperaturas que con medianas (esto expli
ca que el gas obtenido tenga una concen
tración en metano diferente según las mate
rias transformadas). Seleccionar las mejores 
bacterias, es decir las más adaptadas a las 
condiciones climáticas y agrícolas de la re
gión en la que se van a usar es trabajo de 
biólogos. Y en este dominio parece ser que 
no se sepa mucho aún. Sin embargo sabe
mos que la alimentación del ganado o de 
los humanos influye sobre la calidad de sus 
residuos, los cuales influyen sobre la cali
dad del metano obtenido. Una vaca que in
giere muchas medicinas, que come alimen
tos pobres en ohgo-cíementos, tendrá unas 
bacterias muy "frágiles'" cuando estas ten
gan que trabajar. Favorecer una buena ali
mentación, una alimentación sin productos 
químicos de síntesis, es también favorecer 
la productividad de las bacterias para la 
transformación en metano. 

(Continuará) 
M,C. 
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Amics: 
Soni un griip de sis persones que 

estem confeccionant un llibre sobre 
"itineraris de Natura a Catalunya". 
Cada itinerari contindrá informa-
cions de la vegetació que es trobará 
al llarg del camí, deis animáis mes 
freqüents, deis tipus de roques i tam
bé de les niasies i altres constriiccions 
que hom veurá fent camí. No oblida-
rem tampoc detalls de Torca interés, 
'^bones comunicacions" refugis, llocs 
d'acampada, fonts, ermites i castells 
perduts. . . 

Ens agradaria que tot aquell que 
esíigués interessat en la nostra feina i 
pogués aportar quelcom, per petita 
cosa que siguí, ens escrivís deseguida. 
Poden ajudar-nos de moltes maneres. 
indicant-nos camins iníercssaiits, do-
nant-nos el nom i i'adret^^a d 'un co-
neixedor de la comarca, els trans-
ports coLlectius que hi han per la 
contrada, etc. 

Com que aquesta tasca ja fa un 
temps que la várem comentar, hem 
rebut algunes aportacions, pero per 
nosaltres és moit important conec
tar amb la gent de totes les comar
ques de Catalunya, ja que d'aquesta 
manera s'ens faria una mica mes pla
ñera la recopilació de dades. Confiem 
que la nostra crida tindrá un bon re-
só a casa vostra i que ben aviat re-
brem noticies vostres. 

.Arreveure! 
Josep Antón Trepat i Albero 

Ens podeu escriure a la Gran Via, 
863 ,4ar t . 4a. Barcelona- 18. 
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LACIUTAT 
1 L'URBANISME 

H 
Deiem en el passat capítol que amb 

l'arrivada de la ciutat industrial apareixia 
un nou element, el factor economic, com a 
protagonista decissiu del preces d'urbanit-
zació. A ix í , a la gran industria l'hi Ínteres-
sen les grans concentracions urbanes per
qué l'hi proporcionen un extens mercatde 
treball sobre el qual l'oferta i la demanda 
generaran salaris baixos. L'agiomeració 
massiva permet endemés disposar del tre
ball de dones i nens per preus veritable-
ment despreciables. Les condicions de tre
ball son generalment aterradores (horarís, 
condicions higiéniques, niyell de remune-
racions, —determinant de fet lo que RI
CARDO anomená la "l lei de bronze del sa-
lar i " , que no es sino el pur nivell de subsis
tencia física—, privació absoluta de dret 
deis treballadors} i en aqüestes circumstán-
cies, que la filosofía uti l i taria justifica baix 
la cobertura de Ilibertat económica i de la 
competencia, del predomini selectiu deis 
mes forts, l'asentament obrer en els nous 
barris o ciutats que l'aparició de la nova 
industria ha imposat no podrá teñir altre 
carácter que igualment infrahumá. 

Pero, per altre part, el fet d'aquests nous 
asentaments massius, que forpan a una rup
tura de les velles ciutats i a la creació inces-
sant de nous barris, posa en primer plánol 
la possibilitat d'una explotado económica 
del sol en forma sistemática i radicalment 
nova en la historia urbana: el pas de super
ficies creixents de sol rústic a sol urbá sense 
mes que marcar uns carrers í delinear uns 
solars, io que s'anomenará "parcelació" o 
"urbani tzació" del sol, engendra uns enri-
quiments espectaculars i segurs, que no es 
debta en justificar desde el dogma jurídic 
de la propietat immobil iária com un dret 
absolut. Es un fet de no dif íci l comproba-
ció observar que les grans fortunes perso
náis teñen en la major part deis casos un 
origen, o una potenciació decissiva, quant 
menys, en aquest camp de la vida económi
ca que és l'explotació del sol. 

L'urbanisme es converteix així en un te
ma explosiu, social i políticament, En el 
seu entremat d'interessos entra irrevocable-
ment per una part, el gran capitalisme, en 
el seu aspeóte mes negatiu i crft ic; per altra 
part, en la seva cara oposada, es vincula 
amb l'aparició d'una classe social humillada 
i explotada, que protagonitzará en ende-
vant la Iluita política, el proletariat, gran 
creació de la revolució industrial i habitant 
característic de la nova ciutat, a la que pres
ta una gran part del seu sentit. 

La ciutat, desde el seu origen historie, 
com ja s'ha vist havia sigut sempre l'expres-
sió i l ' instrument d'una elevació de la vida 
col.lectiva. Ara, per primera vegada, apa-
reix amb el seu rostre negatiu, com un ins-
trument de degradació de la integritat hu
mana, com una construcció que permet i 
potencia l'explotació de l'home. Sense per-
judici de que es mantingui també la seva 
funcib positiva de potenciació técnica, so
cial, cultural, dins la civilització nova que la 
revolució industrial ha overt, cridada a 
ésser característic a me nt una civilització 
essencialment urbana. 

De tots aquests elements singulars en 
sortiran els grans temes de l'urbanisme nou, 
que ai segle X IX inaugura; la imposició deis 
grans servéis urbans que fan possible i ver
tebran les grans concenctracions, la Ituita 
contra els assentaments deficients per l ' im-
possició d'uns estandars urbanística i cons-
tructius mínims, el destacament d 'un pr in-
cipi col. lectiu i solidari que s'anteposi ais 
interessos purament uti l i taris i económics 
deis empresaris i deis propietaris del sol per 
ordenar i dirigir un desenvolupament urbá 
posit iu, eliminant els grans factors disfun-
cionals que l'experiéncia havia demostrat 
existir en formes tant sovint dramátiques. 

Arr ivem així, al nostre propi temps, el 
qual no ha fet sino desenvoíupar les línies 
de tendencia inaugurades el segle passat, 
portant- les a llur máxima tensió. La conso-
lidació del fenómen metropolita amb den-
sitats i extensions impensades, elprocésde 
concentrado de la poblado en estructures 
urbanes, amb la redúcelo a proporcions 
mínimes (per baix de les dues xifres por-
centuals ja en els paísos desenvolupats) de 
la poblado agraria, i amb l'aparició del risc 
de la desertització de parts ingents deis 
paVsos, ha arribat ja a un punt crític tot i 
que no encara, pei que es pot vislumbrar, el 
punt l ímit . Una revolució técnica intensiva 
ha determinat aquest fenómen i, a la vega
da, el sosté i el fá possible. 

L'urbanització de les nostres societats, 
en el sentit estricta de l'assentament en es
tructures urbanes, sembla ja cosa resolta, si 
encara no consumada. Fins aquesta fase 
histórica coexistien les ciutats amb una 
societat rural mes nodrida demográfica-
ment. Aquesta coexistencia ha jugat com 
un deis factors dinámics mes vius de la 
nostra civil i tzació. La ciutaí i el camp han 
sigut expressió cadesqun de principis so-
cials i culturáis diferents; en la ciutat, l 'arti-
culació abstracta deis individus, la idea ra
cional de la vida, la Ilibertat espiritual, la 
igualtat, la busca incesant de noves vies en 
tots els terrenys i de noves expressions cul
turáis; en el camp, les velles formes de la 
civil ització pagesa, amb el predomini de les 
famílies (les "cases") sobre els individus, i 
de les famílies jerarquitzades com castes 
históriques, amb el sentit tradicional i no 
racional, de la vida, amb el manteniment 

de tots els valors i vinculs histories, amb la 
repetició, i no la innovado, com a ideari. 
A lo llarg deis segies, desde la f i del món 
antic fins avui, pero aquests subsistía viu i 
subjectiu, amb l'ordre de valors suposta-
ment etern, com el reservori d'unes pre-
sumptes constants humanes. 

Aquesta situado está uirtualment con-
dosa. La ciutat está en camí d'absorvir to-
talment, i d'extinguir, per tant, aquest vell 
món rural. La "revolució verde" ha impo
sat la industrial ítzació i comercial ització 
del camp, fins ara conservador d'un sistema 
pr imit iu d'autoconsum i, a la vegada ha fet 
possible lá potenciado de liurs productes 
amb un mínim de má d'obra. En la vella 
Europa, que tant deu í entranyable civil it
zació pagesa, que es pot estimar ¡a consu
mada en EE.UU. El Pía MANSHOLT de la 
Comunitat Económica Europea, o el Pía 
VEDEL, de Franca, no son mes que un in-
tent reacionalitzador d'aquest fenómen, 
ineluctable a no mol t llarg plap. 

No sembla necessari enfatitzar aquest 
fet. Tampoc es correspon valorar-lo, inten
tar esbrinar lo que ha d'aportar, inevitable-
ment, a la futura condició humana. Desde 
la nostra perspectiva, en tenim prou en 
constatar que, com es digué al comenpa-
ment, l'urbanisme ha condu i t per absorvir 
I'espai terrestre sencer. 

Aquesta civil ització essencialment urba
na, en la que estem entrant cada cop mes 
resoltament, encara que no s'expressa nece-
ssáriament en les "utopies de r i n f e rn " de 
Ecumenópolis i demés mites de la ciencia 
o l'urbanisme f icció, ha posat endemés da-
munt del tapet, per l'ennrme potencia de 
les técniques en las que s'apoia, la possibi
l i tat mateÍKa d'una destrucció (fins i t o t 
total) de la natura. Per una part, está el fet 
d'una paradoxal búsqueda de la natura i 
una fúgida de la ciutat entesa com a reduc-
te tancat, que apoiada sobre la revolució 
deis transports, ha origínat un procés de 
dispersió urbana ("nebuloses urbanes" en 
expressió de GOTTMANN) , en barris o 
ciutats jardí sobre cercles concéntrics cada 
cop mes extensos ("exurbis" , per diferen
cia amb "suburbís", en una certa termino
logía americana), fenómen que tendeíx a 
reduir les velles ciutats a centres de treball 
o de comerg i que, en qualsevol cas, está 
mult ip l icant l'exígéncia d'una "residencia 
secundaria" (o de vastes "zones turísti-
ques" ja internacionalsl dedícades al lleure, 
en un procés que s'ha anomenat, també pa-
radoxalment, encara que certerament, de 
"rurbani tzació" (BALLER i ROUX). Per 
altra part, els problemes de la contamina
d o del medi ambíent (sobre els que, per 
cert, s'ha volcat abusivament una ideología 
catastrófica, amb seguretat no justificada, 
sino mol t parcialment} que fins ara no ha-
vien afectat massa a la problemática deis 
assentaments i de l'acció sobre el terr i tor i , 
passant nscessariament a un primer plánol 
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destacat, com una condició inexcusable 
de la nova vida humana damunt el planeta, 

D'aquesta manera, la virtual destrucció 
del món deis pagesos, vells guardians de la 
natura i les formes de vida seculars a ella lli-
gades, i el perill notori d'una agressió crei-
xent d'aquesta, per les noves técniques i 
peí mateix procés urbanitzador dispers di-
rectament, ha fet sorgir un cop mes parado-

m 

xalment, amb una insoslaiable necessitat de 
la nova civilització superurbana, el d'una 
eficac i resolta protecció de la natura, el 
qual corriere amb l'home és absolutament 
necessari per l 'equiiibri fi'sic i psi'quic 
d'aquest, per la seva subsistencia com a es
pecie biológica. 

Tota aquesta acció sistemática i global 
sobre el terr i tor i ha fet de Tordenació 

• • •vVv>\v 

d'aquest una de les primeres funcions pu
bliques de l'ordre polític actual, no sola-
ment estatal, sino internacional (accions 
entre Estat limi'trofs, de les organitzacions 
regionals internacionals com la Comunitat 
Económica Europea, de les Nacions Unides 
fins i to t , declaració d'Estocolm de 1972). 

X.B. 
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Con mot ivo de la inauguración de la Piscina Cl imat i-
zada cubierta municipal de Torel ló se disputó un t r ian
gular de natación entre los equipos de Vic Club Patín, 
A v i n y ó , y Puigcerdá, en Tore l ló , el dia 7 de Diciembre 
de 1980, a las 12 de la mañana. Se disputaron 24 prue
bas para las distintas categorías, según resultados que se 
acompañan: 

Relación de premios obtenidos por los nadadores 
de Puigcerdá en Torel ló 

Medalla de Oro 

Josep Vivas 
Esther Palomares 
Conchita Tosas 
Marta Marin 

Prueba 

50 m. braza 
50 m. braza 

100 m. braza 
100 m. libres 

T iempo Año 
Nac. 

0.52,0. 
0.50.9. 
1.34.1. 
1,18.0. 

71 
70 
67 
68 

JA HA 

COMENCAT 

LALLIGA 

Medalla de Plata 

Esther Palomares 
Pere Bover 
Josep Vivas 
Conchita Tosas 
Josep Vivas 
Conchita Tosas 

Medalla de bronce 

Pere Mas 
Conchita Tosas 
Cristian Clapera 
Antoni Ramos 
Raúl Jiménez 
Pere Mas 
Esther Palomares 
Miguel A, Martin 
Pere Vivas 
Esther Palomares 
Enric Treserras 
Pere Vivas 

50 m 
100 m 
50 m 

lOOm 
50 m 

lOOm 

50 m 
100 m 
100 m 
100 m 
100 m 
50 m 
50 m 

100 m. 
100 m. 
50 m. 

100 m. 
lOOm 

marip. 
braza 
espalda 
espalda 
libres 
libres 

marip. 
marip. 
marip. 
braza 
braza 
espalda 
espalda 
espalda 
espalda 
libres 
libres 
libres 

0.54.1. 
1.31.4. 
0.50.3. 
1.30.9. 
0.42.1. 
1.19.0. 

0.54.7. 
1.32.3. 
1.33.6. 
1.48.6. 
1.34.1. 
0.54.8. 
0.50.2. 
1.48.0. 
1.22.9. 
0.46.8. 
1.22.0. 
1.12.9. 

70 
67 
71 
67 
71 
67 

71 
67 
66 
69 
66 
71 
70 
68 
66 
70 
69 
66 

Torelló, 7 diciembre de 1980 

C . H . J A C A 1 2 - H.G. PUIGCERDÁ 3 

El dia 13 de desembre va cominear la Higa de hoquei sobre 
gel. El Puigcerdá va jugar a la pista del Jaca, equip que aquest any 
ha guanyat el troíeu ciutat Condal, eliminant equipscom el Bar<;a 
10 - 5, i el Txur i - Urdin, 5 - 3. El Puigcerdá acudí' a l'enfronta-
ment amb ganes de brindar un bon espectacle i segur que va deí-
xar un bon gust de boca. 

Des d 'un bon principi es dona la cara, i la primera part va ser 
molt emocionant acabant amb un ppretadíssim 3 - 2, i les dues ve-
gades el Puigcerdá s'havia avan?at en ei marcador, aconseguint els 
gols els jugadors Tona i Gendrau. 

A la segona part l'equip va baixar forca i cree que entre altres 
coses va ser degul a dues expulsions deis jugadors dei Puigcerdá ¡a 
que el Jaca les aprofitá per marcar dos gols i va ser aieshores quan 
els d'Osca esvaren fer amb el partit i marcaren tres gols mes. 

La tercera part va ser mes anivellada de nou desaprofitant el 
Puigcerdá claríssimes oportunitats de gol i el parcial fnu 4 - 1 gol 
marcat peí canadenc Patt. 

Cree que es pot considerar com un bon resultat potser hagués 
sigut mes ¡ust un 12 - 6, pero de tota manera l'equip té molta mo
ral i cada dia es va a más i aixó és l ' important. 

Quan aquesta revista será a les vostres mans, ja s'haurá jugat el 
part i t contra el Boadilla de Madrid i esperem que aquest part i t 
s'haurá resolt a favor de! nostre equip. 

Alineacions: 
C.H. JACA: 1, Rick Brovi/n; 2, Santiago Tei lo; 3, Rivero; A, 

Déla Salud; 5, P. Arbues (2); 6, Gastan (1); 7, Javier Pueyo; 8, 
• Bosque; 9, Béseos; 10, LouisCIemens (3); 11, J.C. Puevo; 13, Ca
llizo (1); 14, Estaun; 15, Luz; 16, Sánchez; 17, Capillas (5); 18, 
Sainz; 19, Barón. 

C.H.G. PUIGCERDÁ: 18, de Bran, 4 Patt Falconer (1), 5, 
Cadefau; 19, Luengo; 10, Gendrau (1); 2 1 , Trescents; 20, P. Cap-
devila; 16, Pierre Barriere; 6, Costa; 8, Tete Llaberia; 15, Tapies; 
3, Massó; 1 1 , B. Capdevila; 27, Tona Í D ; 17, Llaberia. 

Els resultats deis darrers partits pre-temporada del Puigcerdá 
foren: 

Satde Touloussin 7 - C.G. Puigcerdá 6 
C.G. Puigcerdá 7 - C.G. Catalunya O 

Pere Capdevila 
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CUENTO DE NAVÍDAD: LA BUENA ACCíON ELEGÍA PER A USN ARBRE DE NADAL 

VeiT pobre. Acércale pordiosero. A mis brazos paria. Creo que 
lograré no ver tus andrajos y resistir el olor a miseria, al fin y al 
cabo sólo se trata de una vez al año y para alimentar y adornar mi 
conciencia, bien puedo hacer un sacrificio. 

Cuantos más andrajos lleves, más recia sea tu barba y más ran
cio tu olor, mayor será mi buena acción anual, y cosecharé, tam
bién, mayor mérito. Toma, aquí tienes este paquete. Hallarás, en 
él. prendas de abrigo que buena falta te hacen. La americana te va 
larga, está rota por los codos, y los botones emigraron, pero ¿para 
qué necesitas abrochártela? Así resulta más cómoda y podrás res
pirar hondo, ensanchando el pecho cuando la gratitud te ahogue. 
Encontrarás, también en el paquete, unos pantalones: te serán lar
gos, mi talla es superior a la tuya, por lo visto la desnutrición no 
permitió que crecieras. También están rotos por los fondillos, 
pero si los cortas quedarán a tu medida y los agujeros del trasero 
no se verán ya que la americana te llega casi, hasta las rodillas. 
Toma, también unos juguetes, ya sé que la muñeca está rota, le 
falta un brazo, le cuelga un ojo, y tiene la cabeza abierta. El coche 
de metal está aplastado y perdió una rueda. Mis hijos no cuidan 
los juguetes ¡tienen tantos! pero los tuyos podrán usarlos, el co
che es mejor que la lata que tu hijo arrastra tirando de un cordel y 
tu hija podrá tener en brazos una verdadera muñeca, de las caras, 
en vez del montón de harapos que mece y abraza. jAh! y toma 
también éstas galletas que sobraron hace tiempo, están reblande
cidas, pero si las das al abuelo, como no tiene dientes, a lo mejor 
se las traga enteras y no advierte el gusto a polilla. 

Bueno, pobre, ya ves que procuro satisfacer tus necesidades e 
intento paliarlas con amor, como deben hacerse las buenas accio
nes. 

Sólo me resta desearte una feliz Navidad y un dichoso Año 
Nuevo. 

Trovador 
(Navidad 1980) 

músi€:a 
JOHN LENNON 

p ^ 
^ 

Avetgeganti 
Que et dreces altivo! 

visió de soniiii, meravella ideal-
Olí sóij els leus gennaiu de la muntanya? 
Mai mes no els veurás. . . 
Eres el mes bell, el mes alt, 
/ per aixó í 'aterraren 
I et dugiteren 
A la ciutat atrafegada 
Que volia un arbre de Nadal. 

! ara tu demanes 
Amb els braipos es tesos, desemparadament 
Demanes la neu beuaurada 
Que queia flonjament 
Com una manyaga. 
Danntnt ten, 
I sospirespel sol vivificaut de l'estiu. 
Per les nits rutilants de celístia. 
Pe¡ silenci del base encantat 
Per la pluja que et besava dolgament.. . 

Només podría compensar- te 
De la pérdua de tanta bellesa 
La Iluisor d 'uns ulls d 'infant 
I deis homes i dones que son com infants 
J í 'admiren encisats 
I se 'n tornen cap a casa 
- amb la íeva imatge al cor 
I una mica mes bons-
DeLxant espurnetes d 'Ü. lusió 
EngaiLxades a les revés branques. 

T. A imeric i Padrós 

^ ^ 
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CABRITAL FORN 

' " ; » , 
i i , & 

Ingredients: 1 Qg. de cabrit, 1 copa de xerés, 1 llimo: 
na, 1 cullerada de canyella. 

El día abans, tallat el cabrit a trossos un xic grasos, es 
posa en un atuell profund, amb el vi, el suc de llimona i 
la canyella. Una hora abans de servir-lo es posa en una 
cassola amb llard, es sala, es tapa amb un paper d'estras-
sa i es fica al forn fort. Ha de quedar ros per fora i una 
mica cru de dintre. 

Es pot acompanyar amb pésols bullits i amb la matei-
xa salsa del rostit a part en la salsera. 

BESUCFARCIT 
Després de net el besuc, es treu amb molt de compte 

I'espina, es sala i es farceix amb alls, julivert, ou dur i 
musclos cuits tot trinxat. Es col. loca en una plata de 
forn amb oli i llard i una copeta de vi ranci i es fica al 
forn. De tant en tant es mulla amb una mica del seu suc 
perqué no quedi massa resec. 

BON NADAL 
Rosa Maria 

A la Asociación de "Amics de Cerda-
nya" que publican RUFACA, quisiera pe
dirles varias aclaraciones sobre los puntos 
que a continuación expongo: en su número 
30, en la sección de Arte-cultura-cine, ci
tan: "el día 3 de agosto, domingo, en el 
"Claustro de Puigcerdá" tendrá lugar la re
presentación de la obra teatral RICARD III 
a cargo del grupo "Inteatrex" que se formó 
en Palamós, el año 1978". 

En su número 31, y en la misma sección 
citan: 

"El domingo 3 de agosto tuvo lugar la 
representación escénica en el "Claustro de 
Santo Domingo" la obra de W.S. RICARD 
III a cargo del grupo Interatrex de Lérida". 

Y yo pregunto.. . 
El referido grupo se llama; ¿Inteatrex o 

Interatrex? 
Este grupo se formó: ¿en Palamós o en 

Lérida? 
Y por fin: ¿en qué claustro actuaron en 

el de Puigcerdá, en el de Santo Domingo o 
bien en el de Sant Domenech? ya que éste 
último es el que figuraba en los programas. 
No sabía que en la Villa hubiese tantos 
claustros como para formar esta confusión. 

No debo ocultarles mi desencanto al ver 
que no solamente dedican un espacio muy 
reducido de su publicación al apartado cita
do, sino que en lo poco extenso del mismo, 
incurren en informaciones equívocas, que si 
son lamentables en otros apartados, mucho 
más lo son en lo que a manifestaciones cul
turales se refiere y de las que estamos tan 
faltos por estos lares. 

Quiero aprovechar la oportunidad para 
agradecer desde esta publicación el esfuer
zo, digno de elogio, al grupo Inteatrex, por 
ofrecer en dos meses, a unas veinte pobla-
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clones distintas gerundenses, esta obra de 
WiUiam Shakespeare, RICARD III, que 
Martiriá CoU interpretó en dicción, gesto, 
y figura, con verdadera calidad de actor na
to. 

Con gracias anticipadas por la publica
ción de la presente, les saluda, 

M. Rosa Balius 
Urus - Gerona 

NOTA DE LA REDACCIÓN 
La Sra. M. Rosa Balius, en su escrito, pi

de una serie de aclaraciones que gustosa
mente satisfacemos a continuación; 

L Efectivamente, al hacer referencia al 
grupo de teatro que representó el "Ricard 
III" de Shakespeare, existe un error en el 
número 31 de RUFACA, y en lugar de es
cribir su nombre auténtico "INTEATREX" 
aparece el de "INTERATREX", una R que 
se coló. ¿Será aquello de los duendes de las 
imprentas? 

2. Otro error consiste, y la Sra. Balius lo 
hace constar, es el de confundir la localidad 
de origen del grupo de teatro. Efectivamen
te, es de Palamós y se fundó en 1978. Esta 
vez no es imputable a los duendes, sino a 
la "prisa" con la que, en ocasiones, hay que 
realizar los artículos debido a la falta de 
gente que hace posible la aparición de RU
FACA. 

3. En relación a la presunta confusión 
que podía ocasionar el asunto de los claus
tros, esta redacción no cree haber inducido 
a ello, pues no es demasiado difícil com
prender la identidad del "Claustro de Puig
cerdá" (RUFACA 30) con el "Claustro de 
Santo Domingo" (RUFACA 31) o "Claus
tro de Sant Doménec" (simplemente en ca
talán). 

Una vez aclaradas o contestadas estas 
pequeñas cosas, nos gustaría hacer hincapié 
en otras consideraciones que la Sra. Balius 
hace en su carta y que, de entrada, nos pa
recen más importantes o más interesantes. 

Sobre todo, el desencanto que produce 
a nuestra comunicante el hecho cierto del 
poco espacio que la publicación reserva pa
ra acontecimientos culturales. Por un lado, 
RUFACA pretende dar la oportuna infor-
macón de cualquier acontecer de la vida 
ceretana, tanto en el orden social, como 
político, cultural, etc. Por otro, lo intenta 
conseguir con los medios, no ya económi
cos, sino simplemente humanos de que dis
pone. Es decir, el equipo que mes tras mes 
intenta sacar adelante la publicación es re
ducido, es mínimo, y nunca se ha cansado 
de repetir, de insistir que estas páginas es
tán abiertas a todo el mundo, a todo aquel 
que quiera colaborar y que quiera aportar 
su granito de arena a un empeño que de 
por si ya creemos cultural; el de la comuni
cación. 

Lo que no puede imputarse a RUFACA 
es la existencia de un desierto "cultural" en 
nuestra comarca. Lo que no puede exigirse 
a la revista es manipular una realidad con
creta y obligarle a redactar o publicar cró
nicas de algo que no existe, de aquello que 
para muchos - y nos contamos entre ellos 
habría de ser una práctica cotidiana, pero 
que muy pocos -poquísimos- están dis
puestos a hacer efectivas con su esfuerzo y 
¿por qué no? con su sacrificio. 

Bien, ¿qué nos queda por añadir? Sola
mente una cosa: esperamos su colaboración 
y la de todos aquellos que realmente quie
ran ver algo más que un espejismo en el de
sierto cultural de Cerdanya. 



caries a rufaca 

LA COMISIÓN DE FIESTAS DE LA 
PLAZA CABRINETTY PUNTUALIZA: 

El motivo de esta carta no es otro que el hacer unas 
aclaraciones acerca del artículo que, sobre el tema del 
Trial Indoor y firmado por "Fiasco", apareció en la 
RUFACA del mes de octubre. En él se comenta que la 
organización, montaje y desmontaje de la prueba corrió 
a cargo de los incomprendidos aficionados al deporte de 
la moto. 

Sin intención de desmerecer en ningún momento di
cha afición queremos hacer un breve relato de lo ocu
rrido. 

A finales del mes de agosto pasado y ante la proximi
dad de la fiesta de la Plaza Cabrinetty la comisión orga
nizadora, en la que no hay ningún practicante del depor
te de la moto, decidió proponer a los aficionados de 
Puigcerdá la celebración en el dia de la fiesta de un Trial 
Indoor, pidiéndoles colaboración ya que ninguno de no
sotros estaba capacitado para configurar las zonas. Se 
llegó a un acuerdo y el montaje de la prueba se llevó a 
cabo en plena cooperación entre miembros de la comi
sión y aficionados; comprometiéndose estos últimos en 
ayudar a desmontar la prueba una vez finalizada ya que 
a media tarde debían actuar los músicos. La prueba se 
celebró el domingo día 7 de septiembre por la mañana 
con un éxito sobresaliente en cuanto a asistencia de pú
blico y en lo deportivo. Pero cuando terminó la prueba 
la "incomprendida" afición desapareció y tuvimos que 
desmontar la prueba entre tres miembros de la comisión 
y algunos (pocos) vecinos. Teniendo en cuenta que en 
la prueba había dos coches, maderos de la vía del ferro
carril, bidones, neumáticos, balas de paja y numerosos 
pedruscos y con el tiempo justo, el trabajo no fue senci
llo. La afición nos había dejado plantados. 

Resumiendo, tanto la iniciativa.como el desmontaje 
de la prueba correspondió enteramente a miembros de la 
comisión, compartiendo méritos con los aficionados a la 
hora de montar y organizaría. Igualmente los premios 
fueron donados por la comisión. 

Con esta carta solamente hemos pretendido dejar cla
ro que gente de esta villa se preocupó, sin ser practican
tes, en organizar una prueba de trial en el mismo cora
zón de Puigcerdá, y si se puede decir que alguien no co
rrespondió plenamente, estos fueron los propios aficio
nados. Por lo tanto pedimos al señor "Fiasco"que en su 
próxima crónica sea más objetivo y diga la verdad de lo 
ocurrido sin ensalzar más de la cuenta ni a unos ni a 
otros. 

Una vez aclarado el asunto, esperamos que el año pró
ximo haya un mejor entendimiento, ya que por nuestra 
parte nos comprometemos a organizar una nueva edi
ción del Trial Indoor con la esperanza de que sea si cabe 
un éxito mayor que el de la pasada edición. 

Affmente. 
Comisión de Fiestas de la Plaza Cabrinetty 

ANEMCAPAL CAOS 
M'he decidit a escriure aquesta carta a RUFACA a rao 

que el dia vint de novembre a la nit em varen forgar una 
finestra del cotxe, que tenia aparcat al meu carrer, i em 
varen robar totes les eines que hi tenia. Les meves eines 
de treball. Aixó, si fos un cas aíllat potser no tindria 
massa importancia. Pero resulta que ú I ti mamen t a Puig
cerdá ja s'está passant de taca d'oli amb aqüestes mal i fe-
tes. Tenim el poblé pie de "quinquis". Avui toca el rebre 
a un botiguer, demá al propietari d'un vehicle, etc. Vaig 
donar part a la Guardia Civil per tal que si enganxaven 
algún dia algún "quinqui", que tingues també les meves 
eines, ho tinguessin en compte. Probablement, pero, qui 
sap on paren ja. 

Fins aquí he exposat el fet, pero vull anar mes enllá. 
La culpa de tot aixó és del Govern. D'un Goi/ern inope-
rant que no castiga els malfactors. Es mes: Els fomenta. 
Sí, perqué sí un senyor que. roba un radio-cassette d'un 
cotxe sap que el ficaran a la pressó un parell de mesos 
ben tip i sense fer res, no té pas massa maníes a fer-ho. 
Si aquest senyor sabes que a la mes mínima 11 cauen 5 
anys de treballs, no pas forgats, pero sí "a tanta feina, 
tanta teca", i sense cap mena de maltractes, pero privat 
de la Ilibertat amb uns grillóos ais turmells, tal vegada 
s'hi pensarla una mica. Hi ha carreteres i tunéis per fer, 
per exemple. Fins i tot, el Govern els podría posar vint 
duros cada dia en una Ilibreta i áixí en acabar la condem-
na sortirien curats i amb un mínim de diners per a co
mentar a viure com tothom. Perqué una de les desgra
cies mes grosses en el sistema penitencian actual és que 
quan deixen anar un tipet d'aquests surt sense un duro, 
de la presó. Ja m'explícaran quines alternatives té, l'ele-
ment en qüestió. Treballar? No el vol ningú. Claríssim: 
tornar a delinquir. Per aixó cree que una cura de 5 
anyets aprenent a treballar i a viure, els aniria d'alló mes 
bé. I sobretot, que en sortir de presidí no tindrien neces-
sitat de robar perqué tindrien diners. Aixó és utópic? 
Perqué, Qui rep les malifetes deis "quinquis" majoritá-
riament? La classe mitja. S'está marejant massa la classe 
mitja. Que potser interessa tenir-la intranquila? O és que 
hem d'anar cap al caos? 

Francesc Xavier PUJOL i POSTIUS 

cal 
Hegir 

De l'editorial HOGAR DEL LIBRO, la 
coLlecció NOVA TERRA de la que repro-
duim els titols que han arríbat a les nostres 
mans. Cal dir que encara resten per aparei-
xer altres obres de les que anirem infor-
mant. 
L'HOSTAL D'ENTENCA de Francesc Via-
diu. 
SOPHIE O ELS MALS DE LA DISCREC-
CIO 3a. edició de Jaume Vidal i Alcover. 
ELS ORANGUTANS. 2a. edició de Joa-
quím Carbó. 
LES ESCOLES POPULARS AHIR I AVUL 
3a. edició de Joaquim Ventalló. 
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^- La vida es Bella. 
Esben veritat que estimem Puigcerdá. Mireu la quantitat de 

"petons" que donem al térra quan arriba l'hivern... I és que som 
mes sentimentalsü 

^ -Qui és el "crostellut" que s'atreveix a dir que a Puigcerdá es 
crítica i no es fa mai res, eh? Ja está bé! A veure, sí no es critiques 
no es faria mai res, cony! 

^ • N o es cierto que en Puigcerdá solo preocupa el "fer peles". 
También preocupa el como sacarles más intereses. Jo! 

^ - BANDO: Queda terminantemente prohibido NO APARCAR 
en lugares prohibidos sobre la aceras y bordillos de las calles, en
cima de los bancos, ni pisar las exposiciones de frutas y capazos 
de las calles. Ja está bel! 

^ ' No hay mal que por bien no venga: el Ayuntamiento con sus 
plenos, ha creado un^ode los mejores somníferos actuales que se 
conocen. Felicidades y "chapeau"!! 
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EN CAS D'INFART 

QUINS SON ELS SIMPTOMES: 
Dolor fort i sobtat al pit 
Suors, pal.lidesa i mareig 

QUE HE DE FER: 
Descordar-li la camisa i el cinturó 
Avisar una ambulancia que el traslladi 
a l'hospital (tel. 88 05 47/88 06 62/36) 
Si es presenten problemas respiratorís, 
practicar el boca a boca 
I en cas de vómits inclinar el cap del ma-
lalt cap a un costat. 

QUE NO HE DE FER: 
Deixar-lo aixecar-se 
Donar-li cap mena de beguda 

Secció de Socorrisme de Creu Roja 
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José Antonio, 22 Teléfon 88 01 47 
PUIGCERDÁ 

Mff,S.A 
MUNTATGES ELECTRICS 

DOMESTICS I INDUSTRIALS 

Avda. Dr. Piguillem, 3 PUIGERDÁ (Girona) 

fRIVEROlfl Compra i venda de monedes 
& • • ! • • antigües de col.lecció. 

NumisinatK 
PUIGCERDÁ 

(Girona) 

Alfons 1,50- 1er. 
TEL.: (972) 88 08 66 - 88 08 94 

Antiguitats E. ORRI 
Mejor, 30 Tel. 88 02 87 

PUIGCERDÁ 

C O N S T R U C C I O N E S 

F, BRAVO 
Colonia Simón, 17, 1er., l a Tel. 88 13 44 

PUIGCERDÁ (girona) 

Palau 
Major, 13 Teléfon 88 06 99 Puigcerdá 

sBdaiciiDílss 
SOUVENIRS - JUGUETERÍA 

ARTÍCULOS REGALO 
LISTAS DE BODA 

PLAZA DEL CAMPANARIO, 10 
Tel. 88 02 77 PUIGCERDÁ 

electrodoméstics 

PIRINEU 

Avinguda Dr. Piguillem, 3 

PUIGCERDÁ 
(Girona) 



% BOR«̂ ^ 
MAS CÁTALA 

MERANGES (LA CERDANYA) 
Tel. (972) 88 00 33 

CUINA TÍPICA CATALANA GUARDONADA 
AMB ELS PREMIS "IGNASI DOMÉNECH" 

1978-1979-1980 

PREMI INTERNACIONAL DE TURISME 
I GASTRONOMÍA 1980 

MEMBRE DE LA"CHAINE DES ROTISSEURS" 

PROMOTOR DEL "CONSELL CÁTALA DE LA CUINA it 

GUIES GASTRONÚMIQUES I TURÍSTIQUES D'ESPANYA: 
CLASSIFICACIÚ: CAMPSA: 1 SOL - GOURMETOUR: 7 1/2 -10 

(ACONSELLEM RESERVAR PLACA PER TELÉFON) 


